
Rada Gminy w Orońsku 

Protokół nr LXII/2022 

LXII sesja w dniu 30 sierpnia 2022 r. 

 

1. Otwarcie obrad sesji. 

Obrady LXII sesji Rady Gminy w Orońsku otworzył o godz. 13:10  Przewodniczący Rady Gminy 

w Orońsku Pan Sylwester Różycki witając radnych, sołtysów, Wójta Gminy Henryka 

Nosowskiego, Sekretarza Józefa Bakułę, Skarbnik Gminy Panią Dianę Czubak, Kierownika 

Referatu Rozwoju i Gospodarki Komunalnej Pana Piotra Grelę oraz wszystkich obecnych. 

Obrady zakończono o godz. 16:22 tego samego dnia. 

 

W posiedzeniu wzięło udział 14 członków. 

Obecni: 

1. Renata Bączek  

2. Małgorzata Burek 

3. Maria Deja 

4. Maria Gajewska 

5. Wiesława Kaczyńska 

6. Mariusz Mirecki 

7. Sylwester Różycki 

8. Adam Stańczyk 

9. Ewelina Suligowska 

10. Katarzyna Taras 

11. Monika Wiecheć 

12. Mariusz Wojcieszak 

13. Artur Zasada 

14. Bogdan Zdon 

 

Nieobecni: 

1. Karol Białas 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że w obradach uczestniczy 14 radnych (13 radnych 

obecnych na sali, 1 radny uczestnictwo zdalne), co stanowi quorum do podejmowania 

prawomocnych uchwał Rady Gminy. 

Pani Ewelina Suligowska dołączyła do posiedzenia z 5’io minutowym opóźnieniem. 

 



Przewodniczący Rady Gminy na protokolanta obrad powołał Panią Martę Gruszczyńską. 

 

2. Zatwierdzenie porządku obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są jakieś wnioski o zmianę porządku obrad. 

  

Głosowano wniosek w sprawie: zmiany kolejności rozpatrzenia i podjęcia uchwał w sprawie: 

zmian w uchwale budżetowej Gminy Orońsko na 2022 rok oraz zmian Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Orońsko na lata 2022-2036. 

Wyniki głosowania: ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 2 

Wyniki imienne: ZA (13) Renata Bączek, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria Gajewska, 

Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Katarzyna Taras, 

Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon. NIEOBECNI (2) Karol 

Białas, Ewelina Suligowska 

 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o potwierdzenie quorum w celu potwierdzenia przybycia 

na posiedzenie Pani Eweliny Suligowskiej. 

 

Głosowano w sprawie: Zatwierdzenie porządku obrad wraz ze zmianami. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria Gajewska, 

Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon. NIEOBECNI (1) Karol Białas 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że porządek obrad został przyjęty. 

 

3. Przyjęcie protokołu z obrad poprzedniej sesji 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są wnioski, bądź pytania do protokołu? 

 

Następnie, Przewodniczący Rady Gminy poddał pod głosowanie protokół nr 61 z obrad 

poprzedniej sesji. 

 

Głosowano w sprawie: Przyjęcie protokołu z obrad poprzedniej sesji. 



Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria Gajewska, 

Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon. NIEOBECNI (1) Karol Białas 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że protokół z obrad sesji nr 61 z dnia 30 czerwca 2022 

r. został przyjęty jednogłośnie. 

 

4. Informacje Przewodniczącego Rady Gminy 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że między sesjami wpłynęły następujące pisma: 

a) (do wiadomości) pismo dot. wyrażenia zgody i pomoc finansową na remont figurki – dziedzictwo 

regionalne usytuowanej na działce nr 31/2 w Orońsku przy ul. Starowiejskiej; 

b) pismo Krajowego Biura Wyborczego dot. prośby o przesłanie uchwał Rady w sprawie udzielenia 

absolutorium i wotum zaufania dla organów wykonawczych gminy; 

c) wniosek o zwołanie sesji w dniu 15.07.2022 r.; 

d) wniosek Radnego Bogdana Zdona w sprawie przeznaczenia środków finansowych na zadanie 

w budżecie gminy dział 900 rozdział 90015 paragraf 6050 pn.: „Budowa oświetlenia ulicznego 

w Ciepłej” w wysokości 50 000,00 zł ze środków „Rosnąca odporność”; 

e) wniosek Radnego Bogdana Zdona w sprawie uwag do zmian studium uwarunkowań i kierunków 

zagospodarowania przestrzennego gminy Orońsko; 

f) odpowiedź na pismo z dnia 12.07.2022 r. w sprawie udzielenia informacji o terminie urlopu Wójta 

Gminy Orońsko; 

g) pismo Wójta Gminy Orońsko informujące o zapoznaniu i niezgadzaniu się z treścią pisma znak: 

AOK.0004.11.2022.MG z dnia 14.07.2022 r. dot. uznania przez Przewodniczącego Rady Gminy 

wniosku radnych o zwołanie sesji dnia 15.07.2022 r. za bezskuteczny; 

h) wniosek radnego Bogdana Zdona z prośbą o wymianę przepustu drogowego na drodze 

powiatowej nr 4023W w miejscowości Bąków gm. Orońsko na wysokości posesji nr 50; 

i) pismo z prośbą o przyznanie dofinansowania w związku z uzyskaniem szczególnych osiągnięć w 

dziedzinie gimnastyki, akrobatyki, fitness; 

j) odpowiedź na pismo z dnia 12.07.2022 r. dot. przyczyn niezłożenia przez nadawcę pisma do biura 

Rady Gminy; 

k) projekt uchwały ws wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości gruntowych dz. nr 799/2 i 800/1 

położonych w obrębie Guzów będących własnością osób fizycznych; 



l) pismo LKS „POSTĘP” Łaziska ws prośby o przekazanie starego oświetlenia oraz systemu 

nawadniania w postaci wózków do nawadniania boiska; 

m) doręczenie odpisu postanowienia SR w Radomiu, IV Wydziału Pracy i Ubezpieczeń 

Społecznych, sygn. akt IV P 362/21 dot. umorzenia postępowania z powództwa Henryka 

Nosowskiego; 

n) pismo Naczelnika Urzędu Skarbowego w Szydłowcu ws wyniku przeprowadzonej analizy 

oświadczeń majątkowych; 

o) odpowiedź na interpelację Radnego Bogdana Zdona ws podłączenia mieszkańców niektórych 

miejscowości do instalowanego światłowodu; 

p) petycja w sprawie utworzenia Młodzieżowej Rady Gminy; 

q) zawiadomienie o przekazaniu do Wojewody Mazowieckiego według właściwości Uchwały Nr 

LXI/298/2022 Rady Gminy w Orońsku z dnia 30 czerwca 2022 r. w sprawie: zatwierdzenia 

sprawozdania finansowego Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Orońsku 

za 2021 rok; 

r) (do wiadomości) pismo dot. naprawy opływu ścieków wodnych z ulicy Brandta i wód opadowych 

z sąsiedniej posesji; 

s) pismo ws wprowadzenia do porządku obrad najbliższej sesji punktów: podjęcie uchwały ws 

przyjęcia Programu Ochrony Środowiska dla Gminy Orońsko na lata 2021-2024 z perspektywą 

do roku 2028 oraz Przedstawienie Raportu z wykonania Programu Ochrony Środowiska dla 

Gminy Orońsko za lata 2019-2022. 

t) oświadczenie Radnej Małgorzaty Burek ws złożonego oświadczenia majątkowego za 2021 rok; 

u) pismo dot. skargi na bezczynność Wójta Gminy Orońsko w przedmiocie wydania zaświadczenia; 

v) odpowiedź na pismo Radnej Małgorzaty Burek – kopia opinii dot. porównania pomp ciepła typu 

„ON-OFF” z pompami ciepła ze zmienną wydajnością, wykonaną przez Akademię Górniczo-

Hutniczą im. Stanisława Staszica w Krakwie; 

w) inicjatywa uchwałodawcza Radnego Artura Zasady ws przystąpienia do sporządzenia 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla części obrębów geodezyjnych 0007 

Guzów i 0012 Orońsko; 

x) oświadczenie Radnej Katarzyny Taras ws złożonego oświadczenia majątkowego za 2021 rok; 

 

5. Informacje na temat interpelacji i zapytań jakie wpłynęły do Przewodniczącego Rady 

Gminy 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że między sesjami wpłynęły następujące zapytania 

i interpelacje: 

a) interpelacja Radnego Bogdana Zdona w sprawie podłączenia niektórych miejscowości na terenie 

Gminy Orońsko do światłowodu; 



b) zapytanie Radnego Adama Stańczyka w sprawie realizacji uchwały Rady Gminy w Orońsku 

nr XXV/134/2020 z dnia 29.06.2022 w sprawie: przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego obejmującego części obrębów Orońsko, Dobrut, PGR 

Orońsko, w Gminie Orońsko, powiat szydłowiecki, woj. mazowieckie; 

c) zapytanie Radnego Sylwestera Różyckiego ws udzielenia informacji dot. nieruchomości 

oznaczonej numerem ewidencyjnym 105 położonej w obrębie 0012 w miejscowości Orońsko, 

będącej drogą Osiedlową; 

 

6. Informacje Wójta Gminy za okres między sesjami 

Pan Henryk Nosowski Wójt Gminy Orońsko przedstawił informacje z działalności między 

sesjami: 

1. Standardowo Covid, szczepienie – a więc na dzień wczorajszy od stycznia 2022 r. trzecią 

dawką zaszczepiono 423 osoby, natomiast czwarta dawka, rozpoczęta 27 kwietnia, 

zaszczepiono 70 osób. Taka jest statystyka. Na grypę, jeszcze w tej chwili, nikt się u Nas nie 

zaszczepił. 

2. Następna informacja to jest: Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej – teraz jest temat flagowy 

dodatek węglowy i osłonowy. Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej w Orońsku od 18 sierpnia 

przyjmuje wnioski na wypłatę dodatku węglowego i na dzień wczorajszy wpłynęło 887 

wniosków, które będą realizowane do 30 listopada. W dalszym ciągu wpływają wnioski na 

wypłatę dodatku osłonowego – na dzień wczorajszy wpłynęło 980. Wypłaty, oczywiście, 

cieszą się bardzo dużym zainteresowaniem. Pracownicy GOPS’u nieustannie odbierają 

telefony i udzielają informacji mieszkańcom. Jeśli chodzi o pomoc obywatelom Ukrainy to 

ostatnio wpłynęło 4 wnioski na zwrot za wyżywienie i zakwaterowanie dla 15’tu uchodźców 

wojennych z Ukrainy, na kwotę 17 440 złotych. Obecnie większość obywateli Ukrainy 

wróciła na terytorium swojego kraju lub przemieściła się do większych aglomeracji i nie 

korzysta z pomocy Ośrodka. Do szkół zadeklarowanych było jeszcze w ubiegłym roku 

szkolnym 7 osób, teraz nic się nie zmieniło, choć Pani Dyrektor mówi, że być może będzie 

mniejsza ilość uczniów w szkole w Wałsnowie. 

3. Następnym tematem – Szanowni Państwo chciałem Państwa zapoznać z Fundacją Orange. 

Jest to dobra wiadomość. Fundacja Orange troszczy się o przyszłość młodych w cyfrowym 

świecie. A więc działają na rzecz nowoczesnej edukacji, wspierają młodzież i dzieci 

w nabywaniu kompetencji w przyszłości i żeby bezpiecznie korzystały z Internetu. Na tę 

okoliczność do Wójta Gminy Orońsko napisał Prezes Zarządu Fundacji Orange ze słowami 

takimi: „Miło Nam poinformować, że szkoła z Państwa Gminy zakwalifikowała się do 

Naszych programów edukacyjnych. Razem z Wami wspierać będziemy uczniów 

w budowaniu zdrowych nawyków cyfrowych i prowadzić zajęcia w nowoczesny sposób, 



atrakcyjny dla dzieci wychowywanych w cyfrowym świecie. Pedagodzy otrzymają od Nas 

materiały i scenariusze lekcji, a szkoła sprzęt multimedialny i wsparcie dla kadry 

w podniesieniu jej kompetencji. Łącznie do nowej edycji Naszego Programu zgłosiło się 1000 

szkół z całej Polski. Niezależna Komisja wybrała 320 placówek, które przygotowały najlepsze 

prace zgłoszeniowe. W marcu, kiedy informowaliśmy Państwa o możliwości zgłaszania się, 

czas dla szkół był bardzo trudny, nauczyciele i dyrekcja zajęci byli organizowaniem zajęć dla 

dzieci przybywających z Ukrainy, mimo tego wyzwania szkołą z Państwa regiony dostała się 

do Programu. Słowa uznania kierujemy do placówek, których zgłoszenia zostały wysoko 

ocenione oraz do wszystkich, które podjęły się ich przygotowania. Gratulujemy również 

Państwu, jako jednostce prowadzącej, tego zaangażowania wokół szkół. Jesteśmy przekonani, 

że wsparcie organów prowadzących w propagowaniu nowoczesnej edukacji jest nie do 

przecenienia. Placówka przyjęta do „Mega Misji” z Państwa Gminy to Publiczna Szkoła 

Podstawowa w Guzowie” I tutaj, z tego miejsca chciałbym pogratulować, podziękować Pani 

Dyrektor, że udało jej się wygenerować taki wniosek i że uzyskał pozytywną ocenę. 

Gratulację. Miło, że Pani jest Pani Dyrektor. Jakby Pani mogła teraz parę słów powiedzieć 

Panie Przewodniczący. 

Pani Anna Traczyńska: Bardzo się cieszę, że będziemy mieli okazję pracować w Programie 

„Mega Misja”, ponieważ jest to olbrzymia szansa dla nauczycieli – rozwoju i dla uczniów 

kształtowania właśnie tych prawidłowych nawyków korzystania z tych dobrodziejstw, które są 

tak ogólnie dostępne, a jednocześnie tak niebezpieczne. Czyli chcielibyśmy wypracować tę 

umiejętność, tak naprawdę. Nauczyć uczniów Naszych w jaki sposób korzystać, żeby to była tylko 

i wyłącznie korzyść, bez żadnych negatywnych wpływów. Także jest Nam niezmiernie miło, 

że skorzystamy i My nauczyciele będziemy się doskonalić i Nasi uczniowie. I wszyscy tak 

naprawdę zyskamy na tym Programie, a że jeszcze dodatkowo dostaniemy sprzęt multimedialny, 

to już w ogóle jesteśmy szczęśliwi, także dziękuję bardzo. 

Pan Henryk Nosowski: Ja myślę, że brawa dla Pani Dyrektor, że się wystarała. 

4. Szanowni Państwo, następnym tematem to jest oczywiście środowisko. W związku z coraz 

częstszymi przypadkami zanieczyszczenia rzek oraz koniecznością prowadzenia 

wzmożonych kontroli, w szczególności w zakresie nielegalnego gospodarowania odpadami 

oraz ściekami Wojewódzki Inspektor Ochrony Środowiska podkreśla, abyśmy nie byli 

bezczynni, jeżeli: „widzisz wysypisko śmieci w pobliskim lesie, a może nagły wzrost ilości 

transportów ciężarowych, jakie zostały przyjeżdżać na teren nieruchomości położonej z dala 

od gęstej zabudowy mieszkalnej, w okolicy lasów, miejsc rzadko uczęszczanych 

i nieużytkowanych terenów przemysłowych oraz pojawienie się na ich terenie różnego 

rodzaju beczek, pojemników – zgłoś to niezwłocznie Inspekcji ochrony Środowiska”. Także, 

teraz na czasie jest Odra, ale właśnie na tym tle tutaj już Inspektorzy uczulają samorządy, 



abyśmy przy Państwa pomocy po prostu mieli oczy otwarte na wszystkie strony. Tutaj prośba, 

w imieniu Inspektora Ochrony Środowiska, aby Państwo mieli wrażliwość na coś takiego, 

jeśli coś się kręci na Naszym terenie. W związku z tym, też Inspekcja Weterynaryjna – pewnie 

Państwo Sołtysowie dostali jakieś materiały związane z plakatami odnośnie wścieklizny. To 

też Powiatowy Lekarz Weterynarii przekazuje w formie plakatów i ulotek materiały dotyczące 

akcji szczepienia lisów wolnożyjących przeciwko wściekliźnie, która planowana jest na dzień 

10-24 września. 

5. Następnym tematem – chciałbym tak pokrótce o inwestycjach powiedzieć, które mamy 

ostatnie na czasie, a szczegółowe informacje o inwestycjach powie Kierownik w swoim 

wystąpieniu. Ważnym tematem jest droga Dobrut-Bąków, którą po dzisiejszej sesji – i nie 

tylko, bo droga Guzów-Chronówek i termomodernizacja Szkoły Podstawowej w Wałsnowie 

– możemy już zawrzeć umowy z Wykonawcami po dzisiejszej sesji, jeżeli Wysoka Rada 

przyjmie zmiany, które tu mamy przygotowane w WPF’ie i uchwale budżetowej. A więc 

droga w Dobrucie jest do podpisania. Chronówek tak samo. I wczoraj było otwarcie ofert na 

drogę Tomaszów-Śniadków. Zainteresowani wiedzą, ale może nie wszyscy – skorzystaliśmy 

z możliwości zmniejszenia zakresu robót i wczoraj złożył ofertę INTERBUD, który dał ofertę 

na 3 300 000 złotych, że wykona pas drogowy z poboczem. No i chyba to jest dobra 

wiadomość, bo Nas będzie po prostu na to stać, nie zadłużymy się bardzo. 

Następne inwestycje, które prowadzimy to: kanalizacja jest w trakcie robót. Miasteczko ruchu 

drogowego jest w trakcie pracy. Modernizacja boiska – jutro jest otwarcie ofert, będziemy 

wiedzieli już co się stanie, za jaką kwotę będzie to zrobione. Następnie mamy – droga, na 

którą mamy pieniądze z II naboru 4 750 000: Dworska – program funkcjonalno-użytkowy jest 

w pracy, Osiedlowa – jest kontynuowana dokumentacja. Tam pojawiają się głosy 

o charakterze właścicielskim, jesteśmy w trakcie wyjaśniania, bo to jak się coś robi, to zawsze 

coś wyniknie. Następnym zadaniem jest pumptrack – pamptrack jest już używany, ponieważ 

taką zgodę mieliśmy od Powiatowego Inspektora Nadzoru Budowlanego, ale przyszło teraz 

ostatnio rozliczenie z Mazowieckiego Instrumentu Wsparcia Infrastruktury Sportowej 

Mazowsze – jest rozliczony i po wymianie tarni na skarpach zostanie uroczyście otwarty. 

Zrobimy to, ale to musi wyglądać pięknie. No i  w związku z tym, że na centrum rekreacji 

przybywa urządzeń, a więc i wzmaga się hałas – Pani Ewelino, w dalszym ciągu jest tam 

problem? 

Pani Ewelina Suligowska: Jest. Wczoraj był tak około od godziny 24:30 do 4 rano balet – 

młodzież zakończenie wakacji sobie zrobiła. To nie tylko wczoraj, tylko ostatnie było 

wczoraj. 

Pan Henryk Nosowski: Mamy tutaj deklarację Komendanta Powiatowej Komendy Policji 

w Szydłowcu, że: „w związku ze zgłoszeniami przez mieszkańców miejscowości Orońsko 



problemu dotyczącego zakłócania porządku publicznego oraz niesprzyjającego 

nieprzestrzegania zakresu parkowania w miejscowości Orońsko przy ulicy Brandta/Topolowa 

miejsce to zostało objęte działaniem priorytetowym w okresie letnim. Komenda Powiatowa 

w Szydłowcu w tym okresie zwiększy ilość kierowanych patroli we wskazane miejsce pod 

kątem poprawy bezpieczeństwa. Jednocześnie zwraca się z prośbą o informowanie 

dzielnicowego o wszelkiego rodzaju zachowaniach niezgodnych z prawem zgłaszanych przez 

mieszkańców oraz reagowanie na występujące we wskazanym rejonie czynów 

zabronionych”. Także tutaj tylko kto coś widzi, n oto trzeba reagować – każdy ma telefon i na 

pewno ma w książce telefonicznej numer policji, odezwie się dyżurny, powiedzieć które 

miejsce, dzielnicowy jak jest w terenie to może gdzieś niedaleko, to może zareagować. To 

tylko takim sposobem możemy doprowadzić w końcu do kultury, do większej kultury 

osobistej młodzieży. 

Pani Ewelina Suligowska: Tam przede wszystkim najważniejsze jest to, żeby te informacje 

oczywiste były, że po godzinie 22, jeśli oni tam szaleją, nie wiem no, żeby to ich karali jakimiś 

mandatami. Bo to, że policja przyjedzie i policja zwróci im uwagę i oni się gdzieś zabiorą – 

gdzieś to znaczy z pumptracku, z tego parku rekreacji zabiorą się na trybuny Oronki – 

przyjedzie znowu policja, przejdą, oni odjadą i oni wracają. To nie jest tak, że oni odchodzą 

i oni już nie wrócą. Jak oni dostają tylko non stop jakieś upomnienia, jakieś takie informacje 

dla nich tylko, że jak się to powtórzy, a to się powtarza non stop, to jakoś nie działa na nich. 

Pan Henryk Nosowski: No ale jeżeli ktoś będzie notorycznym takim zakłócającym spokój, no 

to w końcu spotka się z karą. To nie trzeba tracić ducha, tylko jeżeli się widzi, to trzeba 

reagować. 

Pani Ewelina Suligowska: Jeśli jesteśmy przy tym parku rekreacji, to ja bym prosiła o też 

wykaszanie trawy tam, bo świeżo się wczoraj przeszłam tam. Tam co dwa tygodnie musi być 

wykoszone, bo jeśli nie to bardzo nieładnie wygląda. 

Pan Henryk Nosowski: Ale na tym centrum rekreacji? 

Pani Ewelina Suligowska: Całe, całe to centrum. I tam są uszkodzone ławki. Tam na tych 

ławkach jest parę takich desek uszkodzonych. 

Pan Henryk Nosowski: No i tak na koniec trochę optymizmu wprowadzę, bo myśmy na 

posiedzeniach komisji mówili o złych sytuacjach finansowych w samorządach, no i mieliśmy 

wszyscy nadzieję, że Rząd powinien coś pomóc i poprawić sytuację. Tutaj taki projekt 

nowelizacji ustawy o dochodach w jednostkach samorządu terytorialnego się pojawiają. 

Drugiego września będzie Sejm o tym mówił, że Nasze Gminy mogą dostać po 2 800 000, 

które mogą być wydane w sposób elastyczny. To jest takie pocieszające. Mogą 

rekompensować ubytki w dochodach bieżących, mogą służyć na inwestycje, itd. To jest taka, 

powiedzmy, dobra wiadomość, a specjaliści to ocenią jak to odbije się w naturze i w życiu. 



Pani Diana nie bardzo jest zadowolona, kręci głową, ale życie Nam pokaże Pani Diano jak to 

będzie. 

 

7. Przedstawienie sprawozdań z posiedzeń Komisji Rady Gminy w Orońsku w okresie między 

sesjami 

1. Wspólne posiedzenie Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia i Sportu oraz Samorządu, Ładu, 

Porządku Publicznego, Handlu i Usług z dnia 30.08.2022 r. 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia i Sportu Pani Maria Deja poinformowała: 

Dzisiaj odbyła się Komisja Oświaty, Kultury, Zdrowia i Sportu. Ja tak krótko powiem: Komisja 

jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała, zabrała głos w kilku sprawach. Po pierwsze: nadanie 

Publicznej Szkole Podstawowej w Guzowie imienia Franciszka Ksawerego Christianiego, 

jednogłośnie pozytywnie. Następnie w sprawie określenia średniej ceny jednostki paliw 

w Gminie Orońsko na rok szkolny 22/23 także jednogłośnie pozytywnie. Kolejna sprawa: 

określenie tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć pedagogów, specjalistów 

i doradców zawodowych zatrudnionych w przedszkolach i szkołach prowadzonych przez Gminę 

Orońsko także pozytywnie. Ponadto Komisja uważa za zasadne przyznanie nagrody za 

osiągnięcia w dziedzinie gimnastyki, akrobatyki dla uczennicy pochodzącej z Naszej Gminy – 

pismo wpłynęło do biura Rady Gminy. Z objazdu wynika, że wszystkie szkoły i przedszkola mają 

swoje strony internetowe. Gorzej jest z dostępnością szkół dla niepełnosprawnych. I z tego co 

zorientowaliśmy się to szkoła w Orońsku zgłosiła potrzebę wykonania podjazdu, było kilka pism 

wymiennych z 7 lutego, 20 czerwca, ale do tej pory nie dostała odpowiedzi w tej sprawie. 

Pan Henryk Nosowski: W Orońsku, przepraszam? 

Pani Maria Deja: W Orońsku, to konkretnie w Orońsku. 

Pan Piotr Grela: Ja się do tego odniosę w wystąpieniu. 

Pani Maria Deja: To bardzo proszę, bo nie dostali odpowiedzi i podjazdy nie są robione. 

No oczywiście podjazdów brakuje również w Wałsnowie, ale tutaj to przy okazji 

termomodernizacji może dowiemy się coś, może coś będzie, jakiś podjazd. Nie ma też podjazdu 

w Ciepłej, także to jest, mówimy o małym wyrywku dostępności, o podjazdach na razie mówimy. 

Także to też byłoby zasadne. I jeszcze jedno, Komisja Oświaty wnioskuje o udzielenie informacji 

na temat stopnia realizacji adaptacji budynku OSP w Krogulczy Suchej na oddziały przedszkolne. 

Prosimy o udzielenie informacji w formie pisemnej i zreferowanie na kolejnej sesji. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Komisji Samorządu, Ładu, Porządku Publicznego, Handlu i Usług Pan Mariusz 

Wojcieszak poinformował: Kontynuując wypowiedź Pani Marii, a nawiązując do wypowiedzi 

Pana Wójta – problemy ze śmieciami, na drogach relacji Guzów-Wolanów, las zaśmiecony. 

Następnie Ciepła, ponownie śmieci, las kierunek rzeka. Komisja wnioskuje o tablice z napisem 



zakaz wywozu śmieci, może to w jakimś stopniu. Następnie miejscowość Wałsnów, budowa Sali 

projekt już był kiedyś. 

Pani Maria Deja: Rozbudowa. Rozbudowa tej szkoły, bo są wnęki. Są wnęki w tej szkole, że do 

wykorzystania. I projekt już był na tą rozbudowę taką. 

Pan Mariusz Wojcieszak: On już przepadł. 

Pani Maria Gajewska: Projekt – przepraszam, jeżeli mogę to powiem –  że projekt na salę lekcyjną 

był. 

Pani Ewelina Suligowska: A to nie chodziło tam wtedy, że sale zaciemnione będą? 

Pani Maria Gajewska: Nie. 

Pan Sylwester Różycki: Nie, to nie tam. 

Pani Maria Gajewska: Projekt zapłacony z funduszu sołeckiego, no i dalej nie było kontynuacji. 

Pan Mariusz Wojcieszak: I czy można zrobić ponowny projekt na podbudowie tamtego projektu 

po prostu tak. 

Pani Maria Deja: Albo przemyśleć na nowo. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Albo tak. Brak siatek na bramkach piłkarskich, plus usunięcie 

zbytecznych fundamentów, uzupełnić braki na podłożu boiska. Następnie Ciepła, najpilniejsze – 

dojazd dla niepełnosprawnych, sala gimnastyczna, tutaj tylko sala, już nie mówimy o hali, bo tutaj 

Pan Artur to ubiega się o halę, tu wystarczyło by salę. I poprawa mniejszych – a nie. Właśnie 

Guzów – usunięcie zakrzaczeń wokół szkoły, wykoszenie placu przy szkole, a jednocześnie 

wykorzystanie tego placu na parkingi. Tam jest dużo zbytecznego miejsca, można by to było 

wykorzystać na parkingi, które stają w tym momencie centralnie przy szkole, przy drodze. Takie 

było zdanie Komisji. No to, tak już wspomniałem potrzeba budowy hali gimnastycznej. 

Przedszkole ulica Wesoła – brak pomieszczeń w ramach pracy psychologicznej i poprawić 

stabilizację kostki od wejścia administracyjnego. Orońsko – malowanie elewacji szkoły, troszkę 

grubsza inwestycja, ale no takie deklaracje od Pani Dyrektor. Remont schodów od strony 

gimnastycznej – Krogulcza. Wniosek o uzupełnienie brakujących krzesełek. 

Pani Maria Deja: Przęseł. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Przepraszam, przęseł w ogrodzeniu i pomalowanie istniejących. 

No tutaj to już takie coraz mniej, ale jednak ważne. Dziura na dachu przy kominie. Poprawa 

elewacji czołowej w Krogulczy. Tam brakuje rynny, tak jest poobijana ściana. Dziękuję. 

Pani Maria Deja: Mogę dopowiedzieć coś? Wykaszanie przy szkołach raz na rok, to jest za mało. 

Po prostu, bo te krzaki takie rosną, że ich się nie da wykosić i w niektórych miejscach to nawet 

nie ma kompostownika i to gdzieś tak zalega. Także przy szkołach przydałoby się trochę częściej, 

no nie wiem co Pan Piotr na to powie. 

Pan Piotr Grela: Odpowiem Pani w swoim wystąpieniu. 

Pani Maria Deja: Dobrze, dobrze. 



Pan Adam Stańczyk: Ja tylko chciałem uzupełnić, bo Pan Przewodniczący chyba się pomylił, tam 

chodziło o schody, ale przy sali gimnastycznej w Orońsku.  Z tyłu tam od wejście do sali 

gimnastycznej, tam od podwórka. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Przepraszam, mogłem się, naprawdę, na dzisiejszej Komisji pisane na 

kolanach i tak na bieżąco, gdyby było więcej czasu może bym to inaczej rozplanował. Ale 

dziękuję za poprawę. 

 

8. Przedstawienie Raportu z wykonania Programu Ochrony Środowiska dla Gminy Oroński 

za lata 2019-2022 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o przedstawienie Raportu Kierownika Referatu Rozwoju 

i Gospodarki Komunalnej Pana Piotra Grelę. 

Pan Piotr Grela: Szanowni Państwo, ten Raport, który zostaje dzisiaj Państwu przekazany do 

zapoznania się jest to Raport Ochrony Środowiska za lata 2019-2020. Jest on opracowany na 

postawie art. 13 ust. 2 ustawy Prawo ochrony środowiska, gdzie na gminie jest obowiązek, żeby 

ten Raport sporządzać co dwa lata i przedstawiać go co te dwa lata radzie gminy do zapoznania 

się. Raport jest dokumentem przedstawiającym i podsumowującym wszystkie działania 

w zakresie ochrony środowiska w gminie. Przepisy ustawy nie określają wymagań dotyczących 

zakresu i formy Raportu z realizacji gminnego programu ochrony środowiska, natomiast ten 

Raport służy przede wszystkim ocenie realizacji tych działań i celów przyjętych w programie, 

opracowanym na konkretny czas, oraz efektów tych działań w kontekście stanu środowiska 

i wymagań prawnych. W wyniku oceny programu został określony stan środowiska na terenie 

Naszej Gminy oraz realizacja inwestycji i działań, przede wszystkim na polach strategicznych, 

uznanych w programie za priorytetowe. Raport przedstawia stan realizacji działań w zakresie 

ochrony poszczególnych elementów środowiska, takich jak: gospodarka wodno-ściekowa, 

gospodarka odpadami, czy chociażby ochrona powietrza. Realizacja zadań została skupiona 

przede wszystkim na celach priorytetowych, takich jak: poprawa jakości wód, poprawa jakości 

powietrza, czy racjonalna gospodarka odpadami. Niektóre z tych działań są realizowane poprzez 

działania ciągłe lub stopniowe. Tu, Szanowni Państwo, trzeba również wziąć pod uwagę, że 

realizacja tych zadań jest zależna od wielu czynników, niezależnych od Gminy takich jak: 

zanieczyszczenia zewnętrzne, pewne uwarunkowania ekonomiczne, itd. Działania służące 

realizacji określonych celów są generalnie realizowane w sposób zaplanowany, a rozbieżności 

dotyczące realizacji, w tym terminów, wynikają głównie ze zbyt krótkiego horyzontu czasowego, 

wyznaczonego do realizacji tych przedsięwzięć, przesunięć tych zadań na okres późniejszy, 

zmiany priorytetów inwestycyjnych w Gminie oraz przede wszystkim ograniczonych 

możliwościach finansowych na realizację niektórych zadań. Sukcesywna realizacja Programu 

ochrony Środowiska sprzyja rozwojowi i osiąganiu celów środowiskowych, o czym chociażby 



świadczy wzrost wydatków na ochronę środowiska. Ocena wykonania planu jest przedstawiona 

w rozdziale VI, na stronie 11. I tu jeszcze, na sam koniec, po przedstawieniu Raportu Radzie 

Gminy, jest on przekazywany do organu wykonawczego, czyli do Powiatu, na postawie art. 18 

ust. 3 ustawa Prawo ochrony środowiska. Ten Raport po prostu przedstawia się Radzie do 

zapoznania się. Był przekazany, także wypełnienie obowiązku z ustawy zostało zachowane. 

Pan Sylwester Różycki: W dziale VI, pkt 4: racjonalna gospodarka odpadami oraz usunięcia 

wyrobów azbestowych i likwidacje dzikich wysypisk śmieci – to z budżetu Gminy jakieś 

wysypiska były likwidowane? A jak tak, to gdzie? 

Pan Piotr Grela: Proszę Pana, Raport zawiera kwestie te, które Pan poruszył. Tu są wszystkie 

działania związane z, szczególnie w ostatnim okresie, pojawiającym się zjawiskiem wyrzucania 

śmieci przy drogach, albo w rejonach, czy działkach należących do Skarbu Państwa. Bo już do 

tego dochodzi, że widać, że to są działania celowe, bo te działki są przez kogoś namierzone, bo 

nie ma ich gospodarza. I tam te śmieci są wywożone. My te interwencje podejmujemy na 

podstawie zgłoszeń mieszkańców. A tam gdzie nie czujemy się i nie jesteśmy zgodnie z prawem 

uprawnieni do utylizacji tych odpadów, zgłaszamy do organów zarządzających tą 

nieruchomością, poboczem, czy działką, żeby je usuwać. I takie zdarzenia miały miejsce. 

Chociażby likwidacja dwa razy wyrzuconych starych opon w trakcie rekultywacji i po 

rekultywacji, niestety, wysypiska w Guzowie. Także tak, takie zdarzenia miały miejsce. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Po prostu, tabliczki albo foto-pułapki. 

Pan Sylwester Różycki: Edukacja. I duże kary. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Przede wszystkim. 

 

9. Rozpatrzenie i podjęcie uchwał w sprawie: 

a) przyjęcia Programu Ochrony Środowiska dla Gminy Orońsko na lata 2021-2024 

z perspektywą do roku 2028; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Kierownika Referatu 

Rozwoju i Gospodarki Komunalnej Pana Piotra Grelę. 

 

Pan Piotr Grela: W nawiązaniu do Raportu za ostatni okres musimy podjąć uchwałę w sprawie 

uchwalenia Programu Ochrony Środowiska na lata 2021-2024 z perspektywą do roku 2028. I tak 

jak w projekcie uchwały, na postawie odpowiednich przepisów prawa uchwala się Program 

Ochrony Środowiska dla Gminy Orońsko na lata, które wymieniłem chwilę wcześniej i traci moc 

poprzednia uchwała z dnia 29 grudnia 2015 roku w sprawie uchwalania Programu na 2014-2017. 

Wykonanie uchwały powierza się Wójtowi Gminy Orońsko. Tu, proszę Państwa, w kwestii 

takiego skrótowego wytłumaczenia – program ochrony środowiska jest jedną z podstaw 

prowadzenia krajowej polityki ochrony środowiska. Obowiązek ich przygotowania wynika 



z ustawy Prawo ochrony środowiska. Podstawowym celem sporządzenia i uchwalenia 

programów ochrony środowiska jest realizacja przez jednostki samorządu terytorialnego polityki 

ochrony środowiska zbieżnej z założeniami najważniejszych dokumentów strategicznych 

i programowych. Realizacja programu powinna zapewniać poprawę stanu i ochronę środowiska 

przy jednoczesnym rozwoju społeczno-gospodarczym. Te dwie dziedziny muszą iść razem. Do 

opracowania tego projektu, i tak samo również i Raportu, wykorzystuje się materiały będące 

w posiadaniu Urzędu Gminy oraz informacje uzyskane od innych instytucji. W Naszym 

przypadku są to: Mazowiecki Ośrodek Doradztwa Rolniczego, PGE Dystrybucja Oddział 

Skarżycko-Kamienna, Zarząd Dróg Powiatowych, Państwowe Gospodarstwo Rolne, Wody 

Polskie, Polska Spółka Gazownicza, Okręgowa Stacja Chemiczno-Rolnicza w Kielcach, Polskie 

Sieci Elektroenergetyczne i Generalna Dyrekcja Dróg Krajowych i Autostrad. Przedłożony 

projekt programu wymaga uzyskania również szeregu opinii, w tym Zarządu Powiatu. Zarząd 

Powiatu w Szydłowcu w dniu 13 lipca bieżącego roku wydał opinię, w której zawarł propozycję 

wprowadzenia zmian do Naszego projektu, które zostały w całości uwzględnione. W celu 

dokonania uzgodnień dotyczących przeprowadzania procedury strategicznych ocen 

oddziaływania na środowisko mamy obowiązek przekazać do Regionalnego Dyrektora Ochrony 

Środowiska w Warszawie i Mazowieckiego Wojewódzkiego Inspektora Sanitarnego Nasz 

projekt. I odpowiednio, Mazowiecki Wojewódzki Inspektor Sanitarny w Warszawie opinią 

sanitarną z 31 stycznia 2022 roku nie stwierdził konieczności przeprowadzenia strategicznych 

ocen oddziaływania na środowisko, a pismem z dnia 6 czerwca bieżącego roku Regionalny 

Dyrektor Ochrony Środowiska w Warszawie stwierdził, że nie zachodzą przesłanki do 

przeprowadzenia strategicznej oceny oddziaływania na środowisko. Uwzględniając stanowiska 

tych organów oraz uwarunkowania określone w art. 49 ustawy o udostępnianiu informacji 

o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz ocenach 

oddziaływania na środowisko Gmina Orońsko odstąpiła od przeprowadzenia strategicznej oceny 

oddziaływania na środowisko dla tego projektu. Program ochrony środowiska dokonuje oceny 

stanu środowiska na terenie gminy z uwzględnieniem poszczególnych elementów tego 

środowiska wraz z jego prognozą na lata obowiązuje program. I to dotyczy obszarów m.in. 

ochrony klimatu, jakości powietrza, zagrożeń hałasem, polami elektromagnetycznymi, 

gospodarowanie wodami, gospodarowanie gospodarką wodno-ściekową, aspekty geologiczne, 

gleby, gospodarka odpadami, zasoby przyrodnicze oraz zagrożenia poważnymi awariami 

mającymi wpływ na środowisko. Dotychczasowe Nasze działania w dziedzinie ochrony 

środowiska dotyczyły głównie inwestowania w zakresie ochrony środowiska. Poprzez budowę 

kanalizacji sanitarnej tutaj w Orońsku, którą się od dwóch lat udało przywrócić i środkom 

zewnętrznym te inwestycje ciągle są realizowane i odcinki kanalizacji przybywają. Poprzez 

modernizację hydroforni w Dobrucie, gdzie był wykonany montaż filtrów do odżelazania 



i odmanganiania wody wraz z montażem zestawu nowego hydroforowego oczyszczającego 

wodę. Poprzez modernizację oczyszczalni ścieków w Łaziskach, gdzie zamontowana została 

prasa taśmowa do odwadniania osadów ściekowych. Rozbudowę odnawialnych źródeł energii 

indywidualnych i na Naszych budynkach. A szczególnie, jeżeli chodzi o indywidualne, gdzie 

powstało ponad 122 sztuki instalacji fotowoltaicznych, 19 pieców na biomasę, 12 instalacji 

solarnych, 16 pomp ciepła, gdzie wykonywano i będzie wykonywana termomodernizacja, itd. 

Ciągły wzrost tych inwestycji jest u Nas notowany. Te cele u Nas, badania, również inwestycyjne 

i te które przysługują w tym programie do realizacji są przedstawiane w odpowiednich tabelach 

na stronach 33-34, w tym Raporcie. I bardzo proszę Wysoką Radę o podjęcie uchwały, akceptując 

ten Raport. 

Sylwester Różycki: Pytanie moje jest do punktu 9 punkt 2: instrumenty zarządzania 

środowiskiem, biulet 2: instrumenty finansowe, opłaty za gospodarowanie oraz korzystanie ze 

środowiska. Chciałbym zadać pytanie w jakiej wysokości są te środki finansowe rocznie? Mniej 

więcej? 

Pan Piotr Grela: To może Pani Skarbnik, bo ja nie mam w głowie takich danych. 

Pani Diana Czubak: Wydaje mi się, że około 8 000 takich fizycznych wpływów. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli tak około 8 000 złotych z korzystania ze środowiska, tak? 

Pani Diana Czubak: Tak. One wchodzą do budżetu i muszą być przeznaczone na zadania stricte 

związane ze środowiskiem. 

Pan Sylwester Różycki: Na ochronę środowiska, pomniki przyrody. To jest około 8 000 złotych. 

Pani Diana Czubak: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Jakieś ekspertyzy dendrologiczne. No dobrze. Chciałbym złożyć 

wniosek. Na stronie 32, w dziale: energia odnawialna – „źródła energii związane są 

z substancjami, procesami, a także urządzeniami zdolnymi wytworzyć energię elektryczną lub 

cieplną, która jest przydatna dla człowieka. Do źródeł energii odnawialnych zalicz się” no i są 

wymienione. I jednym z punktów biuletynów jest energia geotermalna. Treść wniosku: 

o wystąpienie do Państwowego Instytutu Geologicznego – Państwowego Instytutu Badawczego 

o udzielenie informacji na temat możliwości wykorzystania energii geotermanej na terenie Gminy 

Orońsko. Motywuję ten wniosek z tego względu, że jest bardzo duży fundusz rządowy w tym 

kierunku uruchamiany. Państwowy Instytut Geologii sporządził taką mapę na terenie całego kraju 

i Gminy zwracają się właśnie już pomału do Instytutu z udzieleniem informacji możliwości 

wykorzystania tej formy pozyskiwania energii do celów właśnie grzewczych, itd. Tak więc nie 

jest wykluczone, że na Naszym terenie też takie  - znaczy występują na pewno, tylko na jakiej 

głębokości, czy to będzie opłacalne. Tak więc bardzo proszę Wysoka Rado. Tak więc jest 

możliwość i będą ogromne fundusze na ten cel. Coś by Pan zmienił jeszcze w tym wniosku? 

Pan Henryk Nosowski: Nie, wszystko w dwóch słowach. 



Pan Sylwester Różycki: No. Wiadomo o co chodzi. Gminy mają właśnie dostęp do tej informacji. 

Więc może coś się dowiemy nowego. 

 

Głosowano wniosek w sprawie: o wystąpienie przez Wójta Gminy Orońsko do Państwowego 

Instytutu Geologicznego – Państwowego Instytutu Badawczego o udzielenie informacji na temat 

możliwości wykorzystania energii geotermanej na terenie Gminy Orońsko. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria Gajewska, 

Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon. NIEOBECNI (1) Karol Białas 

 

Głosowano w sprawie: przyjęcia Programu Ochrony Środowiska dla Gminy Orońsko na lata 

2021-2024 z perspektywą do roku 2028. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria Gajewska, 

Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon. NIEOBECNI (1) Karol Białas 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXII/302/2022 Rady Gminy w Orońsku z dnia 

30 sierpnia 2022 r. w sprawie: uchwalenia „Programu Ochrony Środowiska dla Gminy Orońsko 

na lata 2021-2024 z perspektywą do roku 2028” została przyjęta jednogłośnie. 

 

b) zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 2022-2036; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Panią Skarbnik Dianę 

Czubak. 

 

Pani Diana Czubak: Jeżeli chodzi o zmiany wprowadzone w Wieloletniej Prognozie Finansowej, 

po stronie dochodów zmniejszono do kwoty 2 139 707 złotych, z czego dochody bieżące wzrosły 

o 710 293 złote, a dochody majątkowe zmalały o 2 850 000. Zmiany te wynikają z, jeśli chodzi 

o zmniejszenie, przełożono, jeśli chodzi o dotację na drogę Tomaszów, z Polskiego Ładu, 

2 850 000 do wskaźników i realizacji do roku 2023. Zwiększono dochody o 710 093 złote – tutaj 

jest dotacja na dodatek osłonowy, realizowany przez GOPS, jak również zmiany wprowadzone 



uchwałą o zmianach uchwały budżetowej i jest to 47 908 złotych z tytułu dotacji z Urzędu 

Marszałkowskiego na zakup ubrań specjalistycznych przez OSP Dobrut: 19 908 i remont 

strażnicy OSP Chronów: 30 000. 

Pan Sylwester Różycki: Który Pani załącznik widzi? 

Pani Diana Czubak: Ja pracuję na dwóch. 

Pan Sylwester Różycki: Na dwóch? 

Pani Diana Czubak: Omawiam dochody patrząc na zmiany w budżecie. 

Pan Sylwester Różycki: To co najlepiej włączyć? Opisówkę? Żebyśmy to widzieli przed oczami? 

Ja muszę widzieć. 

Pani Diana Czubak: No to tak, to opisówkę. 

Pan Sylwester Różycki: Opisówkę, tak? Z WPF’u? Czy zmian? 

Pani Diana Czubak: Ze zmian. Zwiększono dochody o 114 476 złotych z tytułu zwiększenia planu 

subwencji na zadania związane z zatrudnieniem nauczycieli, pedagogów, specjalistów, 

psychologów, logopedów od 1 września 2022, jak również zwiększono plan dochodów o 1 000 

złotych z tytułu wpłat Rady Rodziców z PSP Guzów z przeznaczeniem na cyklinowanie podłóg 

w szkole. Po stronie wydatków: ogółem kwota wydatków została zmniejszona o 620 990 złotych, 

z tego dodatki bieżące wzrosły o 973 101 złotych, a wydatki majątkowe zmalały o 1 594 100 

złotych. Zmiany te po stronie wydatkowej dotyczą: jeśli chodzi o zwiększenia – zakup mieszanki 

drogowej na sezon zimowy 2023: zwiększenie o 40 000 złotych. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli wydatek bieżący, źródło finansowania kredyt. 

Pani Diana Czubak: Tak. Tak jest wskazane na tę chwilę. Jeśli chodzi o bieżące prace, 

zwiększenie o 22 200 złotych – bieżące prace na drogach, przeniesienie z zadania: droga Guzów 

744. Następnie, zwiększenie wydatków majątkowych o 740 000 złotych na zadanie: budowa 

odcinka drogi gminnej 400405W, położonej w ciągu drogi gminnej relacji Dobrut-Bąków-Ciepła, 

jest to kwota brakująca do oferty przetargowej wraz z Inspektorem Nadzoru. Przeniesienie, tu 

mamy 80 000 złotych z zadania: przebudowa układu komunikacyjnego w miejscowości Orońsko 

i tu jest ulica Osiedlowa i tutaj jest scalenie zadania jako: modernizacja układu komunikacyjnego 

w miejscowości Orońsko, obejmujące ulice: Osiedlową, Dworską, Cichą oraz drogę gminną na 

działkach 91/1, 91/11 i 90/4. Tutaj jest to 80 000 przeniesione z poprzedniego zadania plus 35 000 

na sporządzenie telebimu i jest to to zadanie, o które Gmina pozyskała dofinansowanie 4 750 000, 

My jesteśmy zobowiązani dołożyć tutaj 250 000, zadanie będzie realizowane w 2023. 35 000 

złotych na plus do zadania: przebudowa drogi gminnej nr 400413W relacji Guzów-Chronówek 

(zadanie I), jest to również kwota, która brakuje do zamknięcia przetargu plus Inspektor Nadzoru. 

Plan zadania 228 241 złotych. Zmniejszenie na zadaniu: budowa drogi gminnej Tomaszów-

Śniadków-Wałsnów 2 901 000, ponieważ tutaj było już wykonane w tym roku PFU, 98 400, 

a całość realizacji zadania jest to przeniesione do roku 2023 i to zadanie pojawia nam się 



w WPF’ie. 80 000 zmniejszenie na drodze, na zadaniu: budowa drogi gminnej w Guzowie na 

działce o nr 744. Tutaj jest zniesione 80 000 jako ten Nasz wkład własny, pozostaje plan 94 000 

i jest to plan dotacji pozyskanej z KOWR’u, to jest odstąpienie od realizacji zadania z uwagi na 

zbyt duże koszty, a małe dofinansowanie zewnętrzne. 

Pan Sylwester Różycki: Oraz na bieżące utrzymanie drogi, tak? Tu jest taka nazwa cała zadania, 

tak? 

Pani Diana Czubak: Nie. Zadanie jest: przebudowa drogi gminnej w Guzowie 744. 

Pani Sylwester Różycki: A te środki zostały rozdysponowane i tu jest opis. 

Pani Diana: Tak. Zwiększenie planu na kwotę 7 800. Tutaj Gmina jest zobowiązana do uzyskania 

opinii Komisji Urbanistyczno-Architektonicznej w Chlewiskach, przydzielone są tutaj 3 takie 

opinie, każda jedna z nich kosztuje 2 600 złotych. Jeśli chodzi o przeniesienie w administracji, 

tutaj pozostałe pieniądze niewykorzystane z dodatkowego wynagrodzenia rocznego przeniesione 

są na poczet wynagrodzeń w administracji, czyli wszystko pozostaje w ramach prac 

interwencyjnych i administracji. Następnie, zwiększone o 39 816 złotych środki na zakup ubrań 

specjalistycznych dla strażaków OSP Dobrut, tutaj mamy pozyskane pieniądze 19 908 złotych 

plus obowiązek wynikający wniesienia wkładu własnego również w takiej samej wysokości, co 

najmniej takiej samej, 19 908, ze środków Rosnącej Odporności. Następnie, po stronie 

wydatkowej zwiększono o 30 000 na remont strażnicy OSP w Chronowie ze środków 

pozyskanych w ramach dotacji. 

Pani Maria Deja: Remont czego? 

Pani Diana Czubak: OSP Chronów. 

Pan Sylwester Różycki: Ale to jest remont, czy budowa? 

Pan Henryk Nosowski: Remont. 

Pani Diana Czubak: Remont strażnicy, tak jest we wniosku. 

Pani Maria Deja: Ile to jest? 

Pani Diana Czubak: 30 000. Dobudowa budynku garażowego do istniejącego budynku 

Ochotniczej Straży Pożarnej na działce nr ewidencyjny 634 w miejscowości Chronów, tutaj jest 

zwiększenie o 2 800 złotych z przeznaczeniem na kierownika budowy i na geodetę. W zeszłym 

roku, w ramach również wydatków niewygasających był poniesiony projekt w wysokości 8 700 

na to zadanie i to jest jego kontynuacja. Zwiększenie: 170 000 na odsetki od kredytów i pożyczek. 

Tutaj jest przeliczona obsługa już zaciągniętych kredytów. Na tę chwilę, według obowiązującego 

oprocentowania na tę chwilę, to plan po zmianach będzie wynosił 303 671 złotych. Jeśli chodzi 

o przeniesienia w ramach wynagrodzeń również tutaj jest przeniesione w ramach paragrafów 

wynagrodzeniowych. Zwiększone środki o 6 000 złotych na przeprowadzenie cyklinowania 

podłogi w Guzowie. I te 6 000 pochodzi: 1 000 złotych kwoty z Rady Rodziców, 2 000 z funduszu 

wiejskiego Guzowa i 3 000 w ramach wolnych środków z budżetu Gminy. 



Pani Maria Deja: To co zostało wykonane już, tak? 

Pani Diana Czubak: Tak. Zwiększono plan subwencji, zwiększono plan na wynagrodzenia 

w oświacie o 114 476 złotych, tutaj dostaliśmy subwencję oświatową na zatrudnienie nauczycieli 

pedagogów, specjalistów. Zwiększenie: 521 000 złotych na zadanie: termomodernizacja 

budynków użyteczności publicznej położonych na terenie Gminy Orońsko, tj. budynek PSP 

Wałsnów i budynek hydroforni Orońsko. I jest to kwota niezbędna do zabezpieczenia do 

podpisania umowy z wykonawcą, jest to kwota zabezpieczona do oferty plus Inspektor Nadzoru. 

Następnie, przeniesienia w ramach paragrafów wynagrodzeń. 

Pan Sylwester Różycki: To znaczy, różnica jest jaką wykładamy? Dotacja jest. 

Pani Diana Czubak: 13 069 środki z Rosnącej Odporności, 507 931… 

Pani Maria Deja: Przy czym? 

Pan Sylwester Różycki: Hydrofornia. Hydrofornie i szkoły. 

Pani Diana Czubak: Wychodzi mi mniej więcej pół na pół. Musiałabym rzucić okiem. 

Pan Henryk Nosowski: 523 000 jest dotacji. 

Pan Sylwester Różycki: 521 000, tak? 

Pani Maria Deja: Nie. 521 000. 

Pani Diana Czubak: 521 000 dokładamy. 

Pan Henryk Nosowski: Kredyt dokładamy. 

Pan Sylwester Różycki: To dokładamy, tak? 507 931 jest kredyt. Kredyt, Rosnąca Odporność 

13 000 i reszta jest z dofinansowania, czyli 521 000. No dobrze. 

Pani Diana Czubak: Wcześniejszy wkład też jest wniesiony z Rosnącej Odporności. 

Pani Maria Deja: To ile z tej Rosnącej Odporności? 

Pani Diana Czubak: Bo 1 222 000, jest szacowana zmiana całych budynków hydrofornia plus 

szkoła na 1 271 525. 

Pan Mariusz Mirecki: A ile na jedno zadanie, a na drugie będzie? 

Pani Diana Czubak: Jeśli chodzi o zmiany tutaj dołożone te 521 000. Może tak: te 521 000 jest 

dołożone technicznie w rozdziale dotyczącym szkoły, jednakże dopiero po wyborze oferty będzie 

zrobiony projekt i dopiero wtedy te koszty będą dzielone: tyle na hydrofornie, a tyle na szkołę. 

Pan Sylwester Różycki: Nie ma osobno po prostu tego, tylko jest razem, tak? 

Pani Diana Czubak: Razem, mówię jeśli chodzi o całe zadanie, hydrofornia i szkoła, 1 271 000. 

Pan Sylwester Różycki: No dobrze. Czy są pytania do tego jeszcze? Nie. Prosimy dalej. 

Pani Diana Czubak: Przeniesienia w ramach wynagrodzeń osobowych. I zarówno tu 801, czyli 

cała oświata, tu chodzi głównie o pozostałe środki z dodatkowego wynagrodzenia rocznego. 

Jesteśmy na zadaniu: budowa oświetlenia w Krogulczy Mokrej i tutaj jest zmiana nazwy zadania, 

które również funkcjonuje w budżecie tego roku. Pierwotnie jest wprowadzone w budżecie: 

zwiększenie bezpieczeństwa na drogach publicznych poprzez budowę oświetlenia ulicznego 



w Krogulczy Mokrej, a powinno zafunkcjonować w budżecie jako: budowa oświetleniowej linii 

napowietrznej niskiego napięcia w pasie drogi gminnej działka nr 339 w miejscowości Krogulcza 

Mokra. To jest Krogulcza Mokra i to jest Krogulcza Mokra z tym, że te 15 000 jest właśnie tego 

zadania na tej działce 339 i tutaj był projekt wykonany w tym roku za, w planie, 5 000 złotych. 

Także tutaj, jeśli chodzi o zmianę w budżecie, nie będzie różnicy jeśli chodzi o wydatki i deficyt, 

tylko zmienia się nazwa zadania. Więc plan przed zmianą jest 5 000, zmiana zostaje 15 000 i plan 

po zmianie 20 000 złotych, środki na pokrycie z Rosnącej Odporności. 

Pani Maria Deja: A ile zostało tych pieniędzy z tej Rosnącej Odporności? 

Pani Diana Czubak: Na tę chwilę, jeśli na tych zmianach przyszykowanych, jest całe 

rozdysponowane 500 000. 

Pani Maria Deja: Wszystko jest rozdysponowane? 

Pani Diana Czubak: Wszystko jest rozdysponowane. 

Pani Maria Deja: No pamiętam sesję, na której blokowaliśmy te wszystkie wydatki i mieliśmy 

nadzieję, że będzie bardziej przemyślane. I zaskoczona jestem, że to jest wszystko… Na 

poprzedniej sesji była też droga między Guzowem, a drogą powiatową Łaziska, wtedy 

zaproponowaliśmy też tą drogę i teraz nie widzę tej drogi, a już nie ma Rosnącej Odporności. 

Szkoda, że z Nami się nie konsultuje pewnych. 

Pan Sylwester Różycki: No projekt budżetu jest, tak? Projekt zmian. 

Pani Diana Czubak: Jeżeli chodzi o rozdysponowanie Rosnącej Odporności… 

Pani Maria Deja: Komisja Oświaty jeszcze też proponowała na seniorów, na sport, bo tam taki 

zapis był, żeby po takich dziedzinach to rozdysponować i żadne pieniądze na to nie poszły, na 

seniorów, na sport. 

Pan Henryk Nosowski: Tyle ile trzeba, to poszło. Seniorzy funkcjonują, wszystko funkcjonuje. 

Pani Diana Czubak: Ale ja powiem tak, jeśli chodzi o Rosnącą Odporność zostało 

rozdysponowane: 48 000 na wodociąg Krogulcza Mokra – tam były dołożone pieniążki, 

termomodernizacja właśnie szkoły plus hydrofornia 239 023 złote, 10 000 na dofinansowanie 

Komendy Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej w Szydłowcu na zakup ciężkiego samochodu 

pożarniczego, 30 000 na remont poszycia dachowego na budynku OSP Orońsko, 10 000 na 

rozbudowę szkoły podstawowej w Guzowie, 40 000 na utylizację azbestu i 75 000 na 

modernizację boiska sportowego GKS Orońsko. Tu mam zmianę na 30 czerwca, było 

rozdysponowane 452 023 złote. 

Pani Maria Deja: Te 10 000 na rozbudowę Guzowa, to na co to było? Na projekt jakiś? 

Pan Artur Zasada: Tak. 

Pani Diana Czubak: Tak, na koncepcję. 

Pan Sylwester Różycki: Na koncepcję. 



Pani Diana Czubak: Koncepcję. Budowa hali sportowej oraz jednooddziałowego przedszkola 

wraz z zagospodarowaniem terenu. 15 000, następne zmiany: zakup usług remontowych, jeśli 

chodzi o gospodarkę komunalną, tu jest zapotrzebowanie na remont sprzętu. 16 000, 

przeniesienie, jeśli chodzi o leasing operacyjny na zakup ciągnika, przyczepy. Tutaj w planie 

mieliśmy 46 000, zmniejszone jest o 16 000 i przeniesione z zadania nowoutworzonego jako 

zakup kosiarki 37 000. Zmniejszony jest leasing jeśli chodzi o nazwę, w pierwotnej wersji było: 

zakup ciągnika, przyczepy, kosiarki, tutaj jest zmieniona nazwa, gdzie wyłączamy kosiarkę 

z leasingu jako do zakupu osobnego zadania. Czyli zostaje do leasing tylko ciągnik i przyczepa. 

30 000 na wkład własny. I finansowanie tego leasingu w latach 23-24. Wprowadzono zadanie 

37 000 jako zakup kosiarki. Przeniesienie w ramach uchwały sołeckiej 1 100 złotych 

w Tomaszowie. I przeniesienie w ramach prac interwencyjnych środków na zatrudnienie trenera 

sportu do rozdziału klasyfikacji kultury fizycznej. 

Pani Maria Deja: Jeszcze raz, jeszcze raz, co to było? 

Pani Diana Czubak: To jest ostatnia strona tabeli. W sporcie. Plus 9 000 plus 1 600 i 300 złotych 

jest to przeniesienie w ramach środków z wynagrodzeń pracowników interwencyjnych na 

zatrudnienie trenera sportu. I przeniesienie ostatnich, to jest również w ramach funduszu 

sołeckiego Łaziska Osiedle, tutaj dotyczy to prac na boisku sportowym w Łaziskach. I w ramach 

tych całych przeniesień zwiększono kwotę kredytu o kwotę 1 465 731 złotych. 

Pan Sylwester Różycki: Pani Skarbnik, niech Pani powie dział i który wiersz to znajdzie Pani. To 

jest 926. 

Pani Diana Czubak: 926, ostatnia strona. Przy uchwale o zmianach w budżecie. Wskaźniki 

dokonanych zmian: zwiększy się deficyt, który zostaje pokryty kwotą kredytu zwiększoną 

o 1 465 731 złotych, 47 977 ze środków Rosnącej Odporności i z wolnych środków 5 000 złotych. 

Teraz wracając do opisówki i przedstawienia kosztów kredytu i funkcjonowania wskaźników, 

macie Państwo całą tabelkę przedstawioną w załączniku nr 3 do uchwały o zmianach Wieloletniej 

Prognozy Finansowej. Sam koszt kredytu, po zmianach, który będzie planowany do zaciągnięcia 

w roku 22 – 2 659 731 złotych. Jego koszt na tę chwilę jest wyszacowany na 1 811 580 złotych. 

Jego spłata planowana jest w latach, jeśli chodzi o kapitał, 27 do 36, a jego odsetki łącznie – to 

już powiedziałam: 1 800 000. 

Pan Sylwester Różycki: Łącznie? 

Pani Diana Czubak: Łącznie. To już mówię, jeśli go uruchamiamy na koniec 2022, czyli 

w grudniu, no to czyli od 23 do 36, no to jest jego łączny, na tę chwilę obecną to jest 

oprocentowanie 6,67 i tak jest przeliczony. Średnio, jeśli chodzi o ten rok 2023, gdzie nie ma 

spłaty kapitału, to koszt tego kredytu to jest 188 841, z tego konkretnego. 

Pan Sylwester Różycki: Jeśli chodzi o inwestycje – kredyt, no to zrozumiała sytuacja. Ocieplenie, 

no to zbija nam koszty utrzymania budynków, tak? To Nam bezpośrednio wpłynie na mniejsze 



koszty utrzymania, a inwestycja w postaci wykonania drogi no to inwestycja, tak? A kredyt na 

wydatki bieżące? 

Pani Diana Czubak: Tak, na tę chwilę jest przy takim założeniu, jeżeli chodzi o 2023 rok, 2022 

przy wprowadzeniu wolnych środków i wszystkich źródeł finansowania pojmowanych jako te 

wolne środki, czyli to co dostaliśmy w zeszłym roku na rzecz roku 2022, to była taka sytuacja 

dostaliśmy około 600 000, to wszystko Nam na tę chwilę wpływa i zaniża Nam wskaźniki, no 

i de facto nie mamy tego wskaźnika jeżeli chodzi o obsługę wydatków bieżących. Ale one są 

finansowane z przychodów z wolnych środków i to jest takie błędne koło, jeżeli chodzi 

o wskaźniki. Odniosę się tylko do tego, co powiedział Pan Wójt, że Rząd Nam obiecał pieniądze 

jeśli chodzi o finansowanie tego roku, ale mówię: na tę chwilę nie mamy podstawy prawnej, żeby 

móc wprowadzić to na tę chwilę do WPF’u. 

Pan Sylwester Różycki: A jeśli chodzi o załącznik nr 1 do uchwały, dział 600, to jak go rozumieć? 

Ten: środki z funduszu przeciwdziałania COVID, właśnie to o tym mówimy, tak? Mniej więcej, 

finansowanie lub dofinansowanie kosztów realizacji inwestycji zakupów. 

Pani Diana Czubak: 2 850 000 jest to dotacja na drogę Tomaszów. Ona jest przeniesiona 

z realizacji z otrzymania z tego roku i ona wpływa na 23. I ona jest tam ujęta, jeżeli chodzi o WPF. 

Jest ujęta również dotacja na Orońsko, ul. Osiedlową i cały ten kompleks, jak również jest 

wprowadzona dotacja i zadanie Łaziska. 

Pan Sylwester Różycki: Ale jest wprowadzona? Bo tu jest załącznik nr 1 i nie ma tego, tak? 

Pani Diana Czubak: Ale to jest projekt na zmiany w budżecie. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli do WPF’u trzeba iść, tak? 

Pani Diana Czubak: Tak. DO WPF’u, załącznik nr 2. 

Pani Sylwester Różycki: 600, 616, tak? 

Pani Diana Czubak: Tak. Załącznik nr 2 i druga strona. 

Pan Sylwester Różycki: Tak, czyli to będzie 2920. 

Pani Diana Czubak: Przedostatnia i ostatnia pozycja. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. To już wiem o co chodzi. Dobrze, to prosimy dalej. 

Pani Diana Czubak: I mówię, tak jak na tę chwilę jest wprowadzane, kredyt jeśli przygotowany 

WPF do zaciągnięcia kredytu 2 659 000, po to by spełnić wskaźniki finansowania dochodów 

bieżących i wydatków bieżących, tutaj zgodnie z ustawą dochody bieżące powinny pokryć 

wydatki bieżące. 23 rok jest, na tę chwilę, skonstruowany w ten sposób, że należy zejść 

z wydatków bieżących o 1 659 248 złotych i to jest realna kwota, która została – powiem tak – 

zabezpieczona w tym roku 22, wszystko, co zostało wprowadzone z wolnych środków z 2021 

roku. Konstruując 23 na tę chwilę nie możemy wprowadzić wolnych środków i móc pokryć ten 

1 659 000, bo na tę chwilę wszystkie środki zostały rozdysponowane z 2021, więc nie 

wypracowanej nadwyżki. Więc, to są takie założenia, co przyniesie, że tak powiem czas, wiecie 



Państwo w zeszłym roku na ostatniej sesji był zdejmowany kredyt i były wprowadzane wolne 

środki, które dostaliśmy dopiero w grudniu. Na tę chwilę, czy to będzie ponownie grudzień, czy 

listopad, to tego nie wiem. 

Pani Maria Deja: Proszę mi wyjaśnić tę sprawę z sołeckimi z Łazisk. 

Pani Diana Czubak: Nie, tam jest zmiana jeżeli chodzi tylko o klasyfikację budżetową, bo tam 

były zabezpieczone środki na utrzymanie boiska w Łaziskach, tam było około 9 000? 

Pani Maria Deja: Tak, prawie 10 000 złotych. 

Pani Diana Czubak: 4 967 złotych było zabezpieczone na zakup materiałów i wyposażenia, 

a wszystko zostało wykonane jako usługa, więc mówię klasyfikacyjnie zabrać z materiałów, dać 

na usługi. 

Pani Maria Deja: Rozumiem. 

Pan Sylwester Różycki: Materiały do bieżącego utrzymania boiska 4 967. 

Pani Diana Czubak: Zafakturowane zostało jako usługa i tutaj jest tylko jeśli chodzi o zmianę 

klasyfikacji. W 23 założenia do WPF’u – to jest strona 3 objaśnień – założono stały wzrost 4 % 

jeśli chodzi o dochody z tytułu udziału w podatkach, zarówno od fizycznych, jak i od prawnych. 

5 % z tytułu wzrostu subwencji i dotacji oraz 8 % wzrostu z tytułu dochodów własnych, w tym 

między innymi podatek od nieruchomości. A sam wzrost wydatków bieżących przyjęto 2 %. 

Dopiero przy tak skonstruowanych wskaźnikach i założeniach te wszystkie wskaźniki są 

spełnione. Zmiany w przedsięwzięciach, czyli załącznik nr 2 do WPF’u, zostało wprowadzone 

zadanie: droga Tomaszów-Śniadków-Wałsnów – realizacja w 2023 roku, modernizacja układu 

komunikacyjnego w miejscowości Orońsko (cały kompleks). Dokonano zmian przedsięwzięcia: 

budowa odcinka drogi Dobrut-Bąków-Ciepła z uwagi na zmianę wartości zadania. Leasing 

operacyjny koparka – tutaj mamy zmiany z uwagi na oprocentowanie leasingu. Leasing 

operacyjny sprzętu ciągnik, przyczepa – tutaj zmieniona kwota, jak i również nazwa zadania 

wyłączająca kosiarkę. Program Youngster – tutaj dokonano zmiany wartości zadania 40 złotych. 

Przebudowa drogi gminnej Guzów-Chronówek (zadanie I) – tutaj jest zwiększona wartość 

zadania do wartości przetargowej, te 45 000. Termomodernizacja budynków użyteczności 

publicznej położonych na terenie Gminy, czyli szkoła i hydrofornia – tutaj jest również zmieniona 

wartość zadania. I punkt 7 będzie podlegał wykreśleniu z uwagi, że tu jest zmiana nazwy zadania, 

i nie podlega, nie jest zadaniem podlegającym w załączniku do WPF’u. 

Pan Sylwester Różycki: Ta Krogulcza? 

Pani Diana Czubak: Ta Krogulcza Mokra. Wycofano z realizacji, tak definiuje Program, 

wycofano z realizacji: przebudowa układu komunikacyjnego Osiedlowa, ale to jest po prostu 

z uwagi na scalenie zadania i zmianę nazwy. 

Pan Sylwester Różycki: Pod nazwą: układ komunikacyjny w Orońsku? 



Pani Diana Czubak: Modernizacja układu komunikacyjnego w miejscowości Orońsko 

obejmujące ulice: Osiedlową, Dworską, Cichą oraz drogę gminną na działkach 91/1, 91/11 i 91/4. 

Pan Sylwester Różycki: No dobrze, tylko w opisówce nie ma tego „modernizacji”, tak? Ale to nie 

ma znaczenia. 

Pani Diana Czubak: Jest, na poprzedniej stronie, jako nowe przedsięwzięcie. 

Pan Sylwester Różycki: Wprowadzone jest, tak? Dobrze. To jest ok. A jeśli chodzi o ten zapis, 

tabela nr 2, zmiany w przychodach i rozchodach w 2022 roku? „W kolejnych latach prognozy 

planuje się zaciągnąć 0 złotych zobowiązań dłużnego” – to oznacza, że już nie planujemy 

zaciągać kredytu? 

Pani Diana Czubak: Tak jest ustawione, że zaciągamy kredyt w 2022. Po to są zrobione 

wskaźniki, jeśli chodzi to o czym mówiłam, że należy w 2023 ten 1 659 000 przyjąć założenie 

wzrostu dochodów o te 4 i 5 %, a wydatków tylko wzrost o 2 %, jeśli chodzi o bieżące, po to by 

potem już zrealizować zadania te przyjęte w załączniku WPF’e nr 3, czyli Tomaszów, Orońsko 

i Łaziska, czyli 23 – przy spełnieniu tych założeń, będzie bez kredytu plus lata następne. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli jak weźmiemy to, to nie planujemy wziąć kredytu. 

Pani Diana Czubak: Takie są założenia. 

Pan Sylwester Różycki: Tak jest. 

Pani Diana Czubak: Na tę chwilę. 

Pan Sylwester Różycki: No bo moje pytanie jest następujące: w momencie uruchomienia kredytu 

i spłaty odsetek jaką będziemy mieć, przy dzisiejszych założeniach i konstrukcji budżetu, w jakiej 

wysokości Gmina Orońsko będzie miała środki finansowe na inwestycje – łączyć z tym 

funduszem sołeckim, na dzień dzisiejszy? Czyli będziemy musieli potrącić jakby, tak? 

Pani Diana Czubak: Ale w którym roku? 22? 

Pan Sylwester Różycki: 23. Nie, 22 to już wiadomo. 23. Czyli na dzień dzisiejszy, jakie mamy 

założenie ile mamy? 

Pani Maria Deja: Już mamy spotkania sołeckie i już opracowujemy. 

Pan Sylwester Różycki: Tak, dlatego to jest… no właśnie wiem. 

Pani Diana Czubak: Jeśli chodzi o wydatki majątkowe, na tę chwilę, przy założeniu do 2023 roku 

jest wprowadzone zadanie: droga Tomaszów przy tej kwocie 3 000 000 –  czyli tej wnioskowanej, 

zadanie Orońsko w kwocie wnioskowanej – czyli te 5 000 000 i kwota Łazisk – również 

w majątkowych – 200 000 zbiorniki w Orońsku. To są tylko te zadania przyjęte do realizacji. 

Pan Sylwester Różycki: Czy wszyscy zrozumieli? 

Pan Mariusz Mirecki: Czyli 8 000 000 – 9 000 000 znaczonych pieniędzy, których nie można… 

Pan Sylwester Różycki: Czyli to jest. Czyli to mamy w planie realizacji. 

Pani Diana Czubak: To jest wprowadzone. Tak. Te – powiedzmy, które są już zawnioskowane. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli żadnych innych inwestycji. 



Pani Maria Deja: A droga w Łaziskach co pozyskaliśmy pieniądze, też jest wprowadzone już? 

Pani Diana Czubak: Tak, tylko, że to jest ujęte jako zadanie jednoroczne i jego w WPF’ie nie 

widzicie w tym załączniku nr 2, ale de facto jest już w tych pieniądzach ujęty, w tych 10 000 000. 

Pani Maria Deja: Jeszcze mam jedno pytanie, w związku z tym, że mieliśmy tutaj z Łazisk Osiedle 

w planie około 10 000 właśnie na utwardzenie drogi gminnej, wyczyszczenie rowów, 

odkrzaczanie – i to jest wzdłuż tej drogi, która jest robiona, na którą pozyskaliśmy pieniądze, czy 

w związku z tym jakieś przesunięcia mamy robić. 

Pani Diana Czubak: Nie, bo to jest chyba wykonane to wszystko. To jest ta 202, 203, coś takiego? 

Pani Maria Deja: Tak, tak. Rozumiem. Tam odkrzaczania to raczej nie było jeszcze, tam dalej 

krzaki są. 

Pan Henryk Nosowski: Tu przy tej inwestycji będzie to wszystko dokończane i zamknięte. 

Pan Mariusz Mirecki: Ale mówimy na przykład tu o 3 000 000 na Śniadków-Tomaszów, 

a potrzebujemy 3 300 000. 

Pani Diana Czubak: Tak, i to będzie kolejna, jeśli chodzi o kolejną zmianę już po wyborze oferty, 

bo tam jest 3 330 000, więc te 360 000 – no powiedzmy z Inspektorem Nadzoru – trzeba będzie 

włożyć do roku 2023 do WPF’u do tej inwestycji i znowu zapracować na wskaźniki. 

Pan Sylwester Różycki: A skąd te 330 000 będą? 

Pani Diana Czubak: No to mówię, albo będziemy schodzić nadal z pieniędzy jeśli chodzi 

o wydatki bieżące, tylko i wyłącznie lub wprowadzać kredyt w 2023 roku, ale już uchwałą 

WPF’u. 

Pani Maria Deja: Czyli to musimy zaoszczędzić teraz właśnie z tej Rosnącej… 

Pani Diana Czubak: Ja powiem tak, na tę chwilę jest zejście z tych wydatków bieżących, ale jest 

taki zrobiony generalnie zapas, jeśli powiedzmy wprowadzimy ten minimalny kredyt – ja mówię 

o minimalnym – od roku 2023 po to, żeby zabezpieczyć te wskaźniki spłaty, bo będą całkiem 

inne. Powiedzmy, wprowadzenie tam 300 000, 400 000 kredytu w 2023, po to żeby zamknąć 

inwestycje, no mówię, ale nadal te wszystkie założenia muszą być sprawdzone, spełnione. 

Pan Sylwester Różycki: A nie wiemy jeszcze za jaką kwotę będziemy robić układ komunikacyjny 

w Orońsku, czyli Osiedlowa, Cicha, Ciepła i Dworska – bo nie wiemy ile będzie wynosiła 

inwestycja, tak? 

Pan Henryk Nosowski: No jeszcze nie. 

Pani Maria Deja: A ile zabezpieczyliśmy? 

Pan Sylwester Różycki: Znaczy mamy tylko dotację. 

Pani Diana Czubak: W 2023 roku jest zabezpieczone w kwocie tej wnioskowanej, czyli 

5 000 000. 

Pan Mariusz Mirecki: A to możemy robić więcej lub mniej? 

Pani Maria Deja: No właśnie. 



Pan Henryk Nosowski: No właśnie. 

Pani Maria Deja: Skoro poprzednio były pieniądze na drogę właśnie tamtą 174 000, a teraz już 

tych pieniędzy nie ma i już tej drogi nie mamy… 

Pan Mariusz Mirecki: Czy możemy zmniejszyć zadanie po prostu, żeby się w tych pieniądzach 

wyrobić? 

Pan Artur Zasada: Nie no, mam pytanie do Pana Wójta, mogę? 

Pan Sylwester Różycki: Odnośnie tego tematu? 

Pan Artur Zasada: Tak, tak, tego tematu. No bo było 174 000, 80 000 teraz jest zabrane z wolnych 

środków, zostaje 54 000, tak? 

Pan Henryk Nosowski: Dotacja została oddana. 

Pani Diana Czubak: Ale to jest dotacja. 

Pan Sylwester Różycki: Niska dotacja, której Pan Wójt nie planuje zrealizować, bo za małe 

dofinansowanie, żeby zrealizować zadanie, tak? 

Pan Henryk Nosowski: Tak. 

Pan Artur Zasada: A nie można było te 80 000 przeznaczyć na budowę wodociągu w tamtym 

miejscu? 

Pan Henryk Nosowski: To już przeznaczone właśnie w tych zmianach jest te 80 000, już znalazły 

swoje przeznaczenie. 

Pan Sylwester Różycki: Rozdysponowane. 

Pani Maria Deja: Czyli ni na wodociąg, ni na drogę. 

Pan Artur Zasada: To 94 000 Nam w końcu przepadnie. 

Pan Henryk Nosowski: Jak przepadnie? Jak nie mamy skąd brać pieniądze, żeby zrealizować 

bieżące działalności, to Panie Arturze, właśnie łatamy te elementy. 

Pan Sylwester Różycki: To jest budżet Gminy Panie Arturze. 

Pan Artur Zasada: A tam projekt w ogóle jeszcze jest ważny na tę drogę, czy już przepadł? 

Pan Henryk Nosowski: O to chodzi, że trzeba w przyszłym roku złożyć wniosek na FOGR, ale 

w zmniejszonym zakresie robót, dostosować się do wielkości przyznawanych dotacji. A więc 

w granicach 100 000 daje Marszałek, no to żeby droga nie była droższa niż 200 000, no to 

jesteśmy w stanie ją realizować. 

Pani Maria Deja: No to jesteśmy umówieni w takim razie. 

Pan Henryk Nosowski: A jak teraz jest ponad 400 000, około 500 000 było zadanie całe… 

Pan Artur Zasada: Całość drogi? 

Pan Henryk Nosowski: Tak. … no to co Nam daje 94 000? Także, przyglądamy się i będzie tylko 

zwracać się do Marszałka, żeby uwzględnił, że nie wykorzystaliśmy w tym roku tych 100 000 

prawie, żeby ją w przyszłym roku dołożył. 



Pan Sylwester Różycki: No dobrze, czyli jak uruchomimy kredyty, to praktycznie nic 

w przyszłym. Czyli podsumowując, jak uruchomimy te kredyty i jak będziemy robić układ 

komunikacyjny w Orońsku, to praktycznie będziemy robić tylko te inwestycje. Te duże. 

Pani Diana Czubak: Tak, przy tych założeniach tak. Przy tych dwóch wskaźnikach. 

Pan Sylwester Różycki: No dobrze. 

Pani Diana Czubak: Ja mówię, nie odniosę się na tę chwilę – to co jest medialnie powiedziane 

jeśli chodzi o te pieniądze, no to trzeba mieć to na uwadze, że jeśli My na tę chwilę w założeniach 

do WPF’u schodzimy z wydatków bieżących na 1 659 000, no to patrz de facto do poziomu, który 

mamy przeznaczony w tym roku. Więc ten 1 600 000, chcąc utrzymać wszystkie wydatki bieżące 

przynajmniej na tym poziomie, to będziemy musieli zabezpieczyć z tych pieniędzy. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Czy Przewodniczący Komisji Budżetowej chciałby zabrać głos 

w tej sprawie jeszcze, odnośnie projektu uchwały? 

Pan Bogdan Zdon: Nie. 

Pan Henryk Nosowski: Pan Przewodniczący na bieżąco zna zagadnienia. Chyba, że są jakieś 

pytania. 

Pan Sylwester Różycki: Czy są jakieś pytania do Pani Skarbnik, do Pana Przewodniczącego 

Komisji Budżetowej? 

Pan Mariusz Mirecki: Jeśli chodzi o ten traktor, dalej drążymy ten temat – naprawdę jest on 

niezbędny z tą przyczepą? 

Pan Piotr Grela: Tak, będę mówił później. 

Pan Sylwester Różycki: Bo ten traktor ile łącznie ma kosztować? 

Pani Diana Czubak: Jest 30 000 – po zmianach już na tę chwilę – na wkład własny, czyli w tym 

roku, plus 100 000 w 2023 na spłaty i 100 000 w 2024 – z takim rozłożeniem. 

Pan Mariusz Mirecki: To ile finalnie Nas będzie kosztować to zadanie? 

Pani Diana Czubak: Wszystko… 

Pan Sylwester Różycki: Ile kosztuje traktor z przyczepą? 

Pan Piotr Grela: W swoim wystąpieniu się wypowiem. Proszę o chwilę cierpliwości. 

Pani Maria Deja: Tak, tylko chodzi o to, że… 

Pan Sylwester Różycki: Ale nie, My teraz podejmujemy decyzję. 

Pani Maria Deja: … My teraz podejmujemy decyzję, dlatego to jest bardzo istotne. Też 

rozmawialiśmy z innymi członkami Rady, że inne Gminy radzą siebie inaczej. Że inne Gminy 

wynajmują, nie utrzymują pracownika, nie utrzymują tego całego … kosiarek, koparek, tego 

wszystkiego, a jednak mają zrobione. A u Nas mamy to wszystko, a nie mamy zrobione. 

Pan Sylwester Różycki: Ewentualnie decydują się na utworzenie spółdzielni socjalnych na co są 

dofinansowania, tak? Na utworzenie, na zakup sprzętu, itd. 

Pani Maria Deja: Bardzo mamy spore, a zadania są nierealizowane. 



Pan Sylwester Różycki: Dobrze, to konkretne pytanie: ile całościowo będzie kosztował ten 

ciągnik z tą przyczepą? 

Pani Diana Czubak: W planie jest 230 000, ale to się okaże dopiero po przetargu. 

Pan Sylwester Różycki: Dopiero po przetargu, tak? Ale jak już dokładamy, to już mniej więcej 

wiemy ile może to kosztować, tak? Bo już były wprowadzane te pieniądze w połowie roku. 

Pani Diana Czubak: Tak, tylko że z tego, tam było 246 000, tylko jest 16 000 zabrane na rzecz tej 

kosiarki, zostaje tylko te 30 000. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli zabezpieczamy na ten cel – konkretną kwotę niech Pani powie 

jeszcze. 

Pani Diana Czubak: 230 000. 30 000 w tym roku plus po 100 000 w każdym kolejnym. 

Pan Sylwester Różycki: A na utworzenie spółdzielni socjalnej można wziąć dofinansowanie, tak? 

I zakup sprzętu. Pani Wójcie dlaczego Pan nie myśli o założeniu spółdzielni socjalnej? 

Pan Henryk Nosowski: Panie Przewodniczący, u Nas już były praktykowane te działalności 

komunalne. Pan Przewodniczący Zdon może się wypowiedzieć. Jednak wróciło to do Urzędu – 

czy to nie może być jakoś wymowne? Ładnie snuć teorie, ale życie pokazuje co innego, także nie 

wiem – to jest bardzo dyskusyjna sprawa i delikatna sprawa. U Nas było oddzielnie. Zakład 

gospodarki komunalnej był na oddzielnym garnuszku no i w końcu został połączony. A więc za 

tym przemawiały jakieś ekonomiczne czynniki. 

Pan Bogdan Zdon: Panie Wójcie, prawne. Aspekty prawne wtedy przemawiały za tym. 

Pan Henryk Nosowski: No właśnie. No czy prawne. 

Pan Bogdan Zdon: Dlatego, że wtedy ustawa zlikwidowała działalność zakładów komunalnych. 

Pan Henryk Nosowski: Ale faktem jest, że to było u Nas. 

Pan Bogdan Zdon: Nie było ekonomicznego uzasadnienia, natomiast w tej chwili powraca się do 

zakładów komunalnych. Na przykład w Szydłowcu wykonuje zakład komunalny usługi na rzecz 

Gminy. W Przysusze wykonuje też. 

Pan Józef Bakuła: Przepraszam, że zapytam – czy te zakłady komunalne zarabiają na siebie, czy 

żyją z dotacji Gminy? 

Pan Bogdan Zdon: Zarabiają na siebie. Występują w przetargach. Występują też i kolejne usługi 

dają. 

Pan Sylwester Różycki: I działają na zlecenie Gminy, tak? 

Pan Józef Bakuła: Na temat spółdzielni socjalnych chętnie z Panem Przewodniczącym spotkam 

się i podyskutuję, bo mam swoje doświadczenia w tym temacie. I możemy najzwyczajniej 

porozmawiać. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. A czy jakieś dofinansowanie na ten sprzęt inną formą ma Pan 

pomysł? 



Pan Józef Bakuła: Spółdzielnia socjalna polega na tym, że można uzyskać dofinansowanie 

z Urzędu Pracy dla członków wstępnie tworzących spółdzielnie, bądź też później – jak już 

spółdzielnia będzie zarejestrowana – dla członków przystępujących. Z tamtych czasów, bo 

bieżących danych nie śledzę, to było tak, że członek tworzący spółdzielnię dostawał wysokość 

dofinansowania taką jak na rozpoczęcie działalności gospodarczej, czyli sześciokrotność średniej  

płacy, a członek przystępujący dostawał bodajże połowę tego. Z tym, że z tych pieniędzy można 

kupić sprzęt, tylko proszę pamiętać, że tym ludziom trzeba miesiąc w miesiąc zapłacić pensję 

i jakieś świadczenia, typu: podatek dochodowy, ZUS, ubezpieczenia wszelkiego rodzaju, itd. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli całą ideą ekonomii społecznej jest, aby utworzyć takie ciało przy 

Gminie, które doprowadza do tego, aby mobilizować do wykonywania usług i wtedy jest 

mobilizacja poprzez efektywność, tak? Czyli Gmina może zlecać w punktacji w przetargu, że jak 

przystępuje do realizacji zadania spółdzielnia socjalna, to ma większą punktację do uzyskania, 

przykładowo, realizacji zadania, prawda? I teraz pytanie jest następujące: czy Nas jest stać, co 

Nam się bardziej opłaca, czy lepiej Nam jest zlecić trzy razy do roku, dwa razy do roku – czy to 

spółdzielni socjalnej, czy jakiejś firmie – o wycięcie zakrzaczeń i posprzątania całej Gminy, jak 

to na przykład robi Gmina Jastrząb i nie ma problemu z zakrzaczeniami, czy po prostu w tę stronę, 

tak? O to mi chodzi. 

Pan Józef Bakuła: Panie Przewodniczący, poszedłbym inną drogą i poobserwował ile spółdzielni 

socjalnych, w ostatnim czasie, powstało i ile funkcjonuje. Nie mówię na terenie powiatu. 

Pan Sylwester Różycki: Bardzo dużo się zamyka. Bardzo dużo się zamyka socjalnych. Ale 

majątek, który został zakupiony do spółdzielni socjalnej, jeśli Gmina byłaby partnerem 

w utworzeniu, majątek przechodzi na rzecz Gminy. 

Pan Józef Bakuła: Gmina tu nie ma żadnej roli do spełnienia, spółdzielnia socjalna jest 

oddzielnym bytem. Rolą Gminy może być ewentualnie zlecanie zadań do wykonania. 

Pan Sylwester Różycki: Czy nie ma możliwości utworzenia spółdzielni socjalnej z Gminą? Gdzie 

jest tworzącą, organem tworzącym spółdzielnie socjalną? 

Pan Józef Bakuła: Czyli spółdzielnia socjalna osób prawnych – to jeszcze inny twór pod 

względem prawnym. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli jest taka możliwość. 

Pan Józef Bakuła: Chyba tak, nie będę w tej chwili mówił, musiałbym sprawdzić. 

Pani Maria Deja: A jak sobie radzi Jastrząb? Kogo wynajmuje? 

Pan Sylwester Różycki: Zleca firmom. 

Pani Maria Deja: Zleca firmom? 

Pan Sylwester Różycki: Tak. A wtedy jak są takie drobniejsze prace typu: przy szkołach i tak 

dalej, no to wtedy wiadomo. Rozumiem, że jesteśmy umówieni na rozmowę i Pan się przygotuje. 

Pan Józef Bakuła: Bardzo proszę, tak. Nie ma problemu. 



Pan Sylwester Różycki: Dobrze, bardzo dziękuję. 

 

Głosowano w sprawie: zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 2022-

2036. 

Wyniki głosowania: ZA: 12, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 1, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (12) Renata Bączek, Maria Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz 

Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, Katarzyna Taras, Monika 

Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon. WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) Maria Deja. 

BRAK GŁOSU (1) Małgorzata Burek. NIEOBECNI (1) Karol Białas 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXII/303/2022 Rady Gminy w Orońsku z dnia 

30 sierpnia 2022 r. w sprawie: zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 

2022-2036 została przyjęta. 

 

c) zmian w uchwale budżetowej Gminy Orońsko na 2022 rok; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Panią Skarbnik Dianę 

Czubak. 

 

Pani Diana Czubak: Dodam jeszcze, w uzupełnieniu do części przedstawionej w informacji, że 

ulega plan inwestycji i zadań realizowanych ze środków unijnych. Tutaj chodzi o zwiększane 

wkłady władne do inwestycji. I jest to między innymi, na tę chwilę, to chodzi tutaj konkretnie 

o projekt nr 5 a w pkt 6: termomodernizacja budynków użyteczności publicznej – budynek szkoły 

i hydroforni. Tutaj zwiększył się wkład własny Gminy i wynosi on na tę chwilę 1 272 000. Znaczy 

całość, plan wydatków 1 272 000, a po stronie dochodów jest kwota pozyskana 522 000. 

 

Głosowano w sprawie: zmian w uchwale budżetowej Gminy Orońsko na 2022 rok. 

Wyniki głosowania: ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (13) Renata Bączek, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria Gajewska, 

Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Katarzyna Taras, 

Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon. BRAK GŁOSU (1) 

Ewelina Suligowska. NIEOBECNI (1) Karol Białas 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXII/304/2022 Rady Gminy w Orońsku z dnia 

30 sierpnia 2022 r. w sprawie: zmian w budżecie Gminy Orońsko na 2022 rok została przyjęta. 



 

d) nadania Publicznej Szkole Podstawowej w Guzowie imienia Franciszka Ksawerego 

Christianiego; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Kierownika Referatu 

Administracyjno-Organizacyjnego Panią Milenę Szymańską oraz o zreferowanie uzasadnienia 

Dyrektor Publicznej Szkoły Podstawowej w Guzowie Panią Annę Traczyńską. 

 

Pani Milena Szymańska: Szkoła podstawowa w Guzowie – 7 marca Rada Pedagogiczna, Rada 

Rodziców i samorząd uczniowski ustalili wspólne stanowisko o rozpoczęciu działań 

zmierzających do nadania szkole imienia. Został wtedy powołany zespół zadaniowy do spraw 

związanych z nadaniem szkole imienia. W marcu Dyrektor szkoły poinformowała organ 

prowadzący oraz organ nadzorujący o wszczęciu procedury nadania szkole imienia. We 

wszystkich klasach wychowawcy przeprowadzali wtedy cykl zajęć związanych z poszukiwaniem 

autorytetów zmierzających do wyłonienia kandydatów. Społeczność szkolna zgłosiła 

8 kandydatur i rozpoczęła się kampania wyborcza. 21 kwietnia – z informacji wynika – że 

w czasie zebrania ogólnego wszystkie materiały, które były prezentowane rodzicom, zostały 

przedstawione i w wyborze, w których uczniowie, nauczyciele, pracownicy niepedagogiczni oraz 

rodzice wybrali większością głosów nadanie właśnie Franciszka Ksawerego Christianiego jako 

imienia szkole. Te wybory odbyły się 25 kwietnia. Został przedstawiony projekt uchwały 

w sprawie nadania Publicznej Szkole Podstawowej w Guzowie imienia Franciszka Ksawerego 

Christianiego i myślę, że jest to zasadne, aby tę uchwałę podjąć. 

Pani Anna Traczyńska: To prawda, że niewiele pozostaje mi dodać, tak naprawdę, w tym 

momencie, ponieważ tutaj już bardzo dużo zostało powiedziane. Więc jeśli chodzi o samą 

procedurę, która była przeprowadzona w szkole, to może już nie będę, natomiast odniosę się 

dosłownie w kilku słowach, żeby już pewnych treści nie powielać, które się pojawiły już 

w oficjalnym piśmie z prośbą o nadanie imienia. Powiem tylko, że zależało Nam bardzo na tym, 

żeby patronem Naszej szkoły była postać, osoba, która jest bezpośrednio związana z Nasza małą 

ojczyzną. Możemy oczywiście szukać wzorców wszędzie, natomiast fajnie jeśli to jest ktoś kto 

zasłużył się dla tej Naszej najbliższej okolicy. Franciszek Ksawery Christiani był Dyrektorem 

Dyrekcji Generalnej Dróg i Mostów w Królestwie Polskim, był także prekursorem zmian tutaj 

w Orońsku. Związany przez długie lata właśnie z Orońskiem. Tak naprawdę dopiero podczas 

budowy traktu krakowskiego na stałe już związał się z tą okolicą i w 1829 roku wziął w dzierżawę 

folwark i wieś Orońsko oraz wieś Krogulcza Sucha. Następnie kupił te tereny na stałe i później 

przebudowywał je, zajmował się tym, żeby one wyglądały, żeby one były jak najbardziej 

atrakcyjną okolicą, tym bardziej, że za jego tutaj panowania, życia w tej okolicy tak naprawę 

bywało tutaj – w Orońsku – wielu intelektualistów i była to miejscowość znana, można odważnie 



powiedzieć, w ogóle w Królestwie Polskim, właśnie ze względu na te spotkania i na to co tutaj 

się, na tych ziemiach działo. Ja myślę, że dla wszystkich mieszkańców Orońska i Gminy Orońsko 

jest to postać bardzo dobrze znana. Zresztą był również rok Franciszka Ksawerego Christianiego, 

więc sylwetka bardzo bliska wszystkim. Po prostu chcielibyśmy, nadając imię szkole Franciszka 

Ksawerego Christianiego, tak naprawdę podziękować za te dokonania dla tej małej ojczyzny, 

które tutaj się wydarzyły. To był pomysł i budowa zespołu dworskiego z parkiem i ogrodami, ale 

także regulacja wsi – zabudowania chłopskie zostały przeniesione na tereny wyższe, także żeby 

już tutaj nie było problemu z zalewaniem zabudowań. Poza tym, na terenach nadrzecznych został 

założony park i ogrody z klombami, kanałami, stawami. Zresztą do dzisiaj można podziwiać 

murowany budynek kaplicy, która znajduje się tutaj w zespole parkowym w Orońsku. I to co 

ważne to jest fakt, że dzięki staraniom właśnie Franciszka Ksawerego Christianiego, Orońsko 

i Krogulcza Sucha zyskały nowe ujęcia wody. Także te zasługi są olbrzymie. Mam nadzieję, że 

Wysoka Rada przychyli się do Naszego wniosku i Nasza szkoła będzie już oficjalnie nosiła imię 

Franciszka Ksawerego Christianiego o co wnoszę w imieniu całej społeczności, czyli Rady 

Pedagogicznej, Rady Rodziców i samorządu uczniowskiego. 

Pan Sylwester Różycki: Drodzy Państwo, już nazwę ulicy Ksawerego Christianiego, już mamy 

ulicę, prawda Panie Wójcie? 

Pan Henryk Nosowski: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: No jeszcze nie jest to taka wizytówka na miarę jego dokonań. 

Pan Henryk Nosowski: Ale zadatki ma. 

Pan Sylwester Różycki: Ale zadatki ma, tak więc projekt uchwały jest bardzo uzasadniony 

i również przychylam się do tego, żeby tak tę nazwę szkole nadać. 

 

Głosowano w sprawie: nadania Publicznej Szkole Podstawowej w Guzowie imienia Franciszka 

Ksawerego Christianiego. 

Wyniki głosowania: ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (13) Renata Bączek, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria Gajewska, 

Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada. BRAK 

GŁOSU (1) Bogdan Zdon. NIEOBECNI (1) Karol Białas 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXII/305/2022 Rady Gminy w Orońsku z dnia 

30 sierpnia 2022 r. w sprawie: nadania Publicznej Szkole Podstawowej w Guzowie imienia 

Franciszka Ksawerego Christianiego została przyjęta. 

 



e) wyrażenia zgody na nieodpłatne przejęcie do gminnego zasobu nieruchomości dz. nr 799/2 

i 800/1 położonych w obrębie ewidencyjnym Guzów, gm. Orońsko będących własnością osób 

fizycznych; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Kierownika Referatu 

Rozwoju i Gospodarki Komunalnej Pana Piotra Grelę. 

 

Pan Piotr Grela: Szanowni Państwo, po przeprowadzeniu procedury geodezyjnej i przygotowaniu 

wszystkich niezbędnych dokumentów, pozostała tylko do podjęcia uchwała, żeby zawrzeć akty 

notarialne. Tutaj Panie Radny w Pana sprawie, dotyczącej Wólki Guzowskiej i tego kawałka, 

który chcemy przeznaczyć pod drogę. Bardzo proszę Wysoką Radę o podjęcie tej uchwały, żeby 

móc dokończyć tę rozpoczętą procedurę. 

Pan Sylwester Różycki: Najważniejsze, że nieodpłatnie. 

Pan Piotr Grela: Nieodpłatnie, oczywiście. 

 

Głosowano w sprawie: wyrażenia zgody na nieodpłatne przejęcie do gminnego zasobu 

nieruchomości dz. nr 799/2 i 800/1 położonych w obrębie ewidencyjnym Guzów, gm. Orońsko 

będących własnością osób fizycznych. 

Wyniki głosowania: ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (13) Renata Bączek, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria Gajewska, 

Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada. BRAK 

GŁOSU (1) Bogdan Zdon. NIEOBECNI (1) Karol Białas 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXII/306/2022 Rady Gminy w Orońsku z dnia 

30 sierpnia 2022 r. w sprawie: wyrażenia zgody na nieodpłatne przejęcie przez do gminnego 

zasobu nieruchomości dz. nr 799/2 i 800/1 położonych w obrębie ewidencyjnym Guzów, gm. 

Orońsko będących własnością osób fizycznych została przyjęta. 

 

f) wyrażenia zgodny na zbycie działki zabudowanej o nr ewid. 44 położonej w miejscowości 

Łaziska będącej własnością Gminy Orońsko; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Kierownika Referatu 

Rozwoju i Gospodarki Komunalnej Pana Piotra Grelę. 

 

Pan Piotr Grela: Proszę Państwa, z materiałów, które Państwu zostały załączone jest tu ten projekt 

uchwały, teraz uzasadnienie. Ta działka nr 44 w Łaziskach, znajdująca się mniej więcej po środku 



wsi Łaziska jest działką wąską. Gmina nie widzi tam interesu, żeby w nią inwestować, a zgłaszają 

się do Nas, do Gminy osoby chętne, żeby tę działkę zakupić. Jeżeli Państwo wyrażają zgodę, to 

jest możliwość sprzedać, a za chwilę powiem dlaczego. W 2020 roku przeprowadziliśmy, aby 

pozyskać środki do budżetu, analizę i sprzedaż większej ilości działek, z którymi Gmina nie 

wiązała przyszłości, a które dałyby możliwości rozwojowe przez mieszkańców Gminy Orońsko 

– do tego wrócę jeszcze w swoim wystąpieniu, po podjęciu tych zmian budżetowych i też dla 

słowa się do tego odniosę, a na ten moment, jeżeli Państwo się do tego wniosku i tego projektu 

uchwały przychylacie, no to proszę o podjęcie. 

Pani Renata Bączek: A ile procent jest dla wsi? 

Pan Sylwester Różycki: To do Pana Wójta pytanie. 

Pani Renata Bączek: Od sprzedaży tej działki oczywiście. 

Pan Henryk Nosowski: Pani Radna, tyle ile będzie trzeba. 

 

Głosowano w sprawie: wyrażenia zgody na zbycie działki zabudowanej o nr ewid. 44 położonej 

w miejscowości Łaziska będącej własnością Gminy Orońsko. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria Gajewska, 

Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon. NIEOBECNI (1) Karol Białas 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXII/307/2022 Rady Gminy w Orońsku z dnia 

30 sierpnia 2022 r. w sprawie: wyrażenia zgodny na zbycie działki zabudowanej o nr ewid. 44 

położonej w miejscowości Łaziska będącej własnością Gminy Orońsko została przyjęta. 

 

g) określenia średniej ceny jednostki paliwa w Gminie Orońsko na rok szkolny 2022/2023; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Kierownika Referatu 

Administracyjno-Organizacyjnego Panią Milenę Szymańską. 

 

Pani Milena Szymańska: Drodzy Państwo, to jest projekt uchwały, który co roku jest 

podejmowany w związku z dowozem dzieci do szkół. Jesteśmy jako organ zobowiązani do tego, 

aby wyliczyć średnią cenę paliwa, którą tutaj ze stacji paliw na terenie Naszej Gminy 

pozyskaliśmy. Jest to średnia z ostatnich trzech miesięcy. Jest wyliczona średnia, będą 

podpisywane w związku z tym umowy i będziemy zwracać koszty dowozu dzieci do szkół, jeśli 



oczywiście ta uchwała zostanie podjęta. Nie zmienia się, zmienia się tylko kwota – stawka, ale 

projekt uchwały i treść się nie zmienia, jest co roku to samo. 

 

Głosowano w sprawie: określenia średniej ceny jednostki paliwa w Gminie Orońsko na rok 

szkolny 2022/2023. 

Wyniki głosowania: ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (13) Renata Bączek, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria Gajewska, 

Wiesława Kaczyńska, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, Katarzyna 

Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon. BRAK GŁOSU (1) 

Mariusz Mirecki. NIEOBECNI (1) Karol Białas 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXII/308/2022 Rady Gminy w Orońsku z dnia 

30 sierpnia 2022 r. w sprawie: określenia średniej ceny jednostki paliwa w Gminie Orońsko na 

rok szkolny 2022/2023 została przyjęta. 

 

h) określenia tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć pedagogów, pedagogów 

specjalnych, psychologów, logopedów, terapeutów pedagogicznych i doradców zawodowych 

zatrudnionych w przedszkolach i szkołach prowadzonych przez Gminę Orońsko; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Kierownika Referatu 

Administracyjno-Organizacyjnego Panią Milenę Szymańską. 

 

Pani Milena Szymańska: W 2019 roku była podejmowana ta uchwała z tym, że jest dołożony 

paragraf 4 w brzmieniu: „w wymiarze 20 godzin tygodniowo dla pedagogów specjalnych” i punkt 

5: „dla terapeutów pedagogicznych w wymiarze 20 godzin tygodniowo” i tutaj w tym przypadku 

jest to wymóg, mamy obowiązek. Zgodnie ze zmianą Karty Nauczyciela mamy obowiązek podjąć 

tę uchwałę, jako organ prowadzący szkołę, do określenia w drodze uchwały tygodniowego – 

właśnie obowiązkowego – wymiaru tych godzin dla pedagogów i pedagogów specjalnych, 

logopedów, terapeutów pedagogicznych i doradców zawodowych zatrudnionych 

w przedszkolach i szkołach. 

 

Głosowano w sprawie: określenia tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć 

pedagogów, pedagogów specjalnych, psychologów, logopedów, terapeutów pedagogicznych 

i doradców zawodowych zatrudnionych w przedszkolach i szkołach prowadzonych przez Gminę 

Orońsko. 



Wyniki głosowania: ZA: 12, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 2, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (12) Renata Bączek, Maria Deja, Maria Gajewska, Wiesława Kaczyńska, 

Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, 

Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon. BRAK GŁOSU (2) Małgorzata Burek, 

Mariusz Mirecki. NIEOBECNI (1) Karol Białas 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXII/309/2022 Rady Gminy w Orońsku z dnia 

30 sierpnia 2022 r. w sprawie: określenia tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć 

pedagogów, pedagogów specjalnych, psychologów, logopedów, terapeutów pedagogicznych 

i doradców zawodowych zatrudnionych w przedszkolach i szkołach prowadzonych przez Gminę 

Orońsko została przyjęta. 

 

i) powołania Komisji Inwentaryzacyjnej do spraw komunalizacji mienia; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Kierownika Referatu 

Rozwoju i Gospodarki Komunalnej Pana Piotra Grelę. 

 

Pan Piotr Grela: Zarówno pozostałe, jak i ten projekt Państwo również mieli w swoich materiałach 

wraz z uzasadnieniem, dlatego może nie będę się powtarzał, dodam tylko taką bardzo ważną 

rzecz: ta Komisja jest niezbędna w chwili, w której teraz znajduje się Gmina. Trzeba pilnie szukać 

pieniędzy i to dużo pieniędzy. Ta Komisja jest powołana po to, żeby nieruchomości należące do 

Skarbu Państwa, które można przejąć na rzecz Gminy i potem zamienić je na środki finansowe, 

jest do tego niezbędna i to musimy pilnie zacząć robić. Jesteśmy w takim momencie, 

historycznym momencie tej Gminy, gdzie udało się pozyskać ogromne pieniądze – to są ogromne 

inwestycje, które musimy przeprowadzić, tylko musimy mieć to z czego sfinansować. Dotacje 

dotacją, ale dla prawidłowego funkcjonowania trzeba jeszcze zapewnić odpowiedni poziom 

budżetu. O czym też powiem w dalszej części, na razie proszę o podjęcie tej uchwały. 

 

Głosowano w sprawie: powołania Komisji Inwentaryzacyjnej do spraw komunalizacji mienia. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria Gajewska, 

Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon. NIEOBECNI (1) Karol Białas 

 



Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXII/310/2022 Rady Gminy w Orońsku z dnia 

30 sierpnia 2022 r. w sprawie: powołania Komisji Inwentaryzacyjnej do spraw komunalizacji 

mienia została przyjęta. 

 

10. Informacje Kierownika Referatu Rozwoju i Gospodarki Komunalnej 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił Pana Piotra Grelę Kierownika Referatu Rozwoju 

i Gospodarki Komunalnej o zabranie głosu. 

 

Pan Piotr Grela: Może zanim zacznę, to chciałem się odnieść najpierw do Pani Radnej Marii, 

jeżeli chodzi o dostępność w szkołach. Jest, proszę zwrócić uwagę, na Naszej stronie internetowej 

zakładka: dostępność. Ja przy pomocy urzędników, realizację tej uchwały w Urzędzie 

zarządzeniem Wójta byłem zobowiązany wprowadzić. Te procedury, które tam zostały 

wyklarowane i wprowadzone, wdrożone obowiązują również zarządców poszczególnych 

nieruchomości oddanych w trwały zarząd – mam tutaj na myśli, przed wszystkim, szkoły. O ile 

My możemy pomagać i na pewno będziemy pomagać, ale proszę mnie zrozumieć, że tak jak 

wnioskowałem o windę do pewnego programu i z którego ta winda powstała, tak każdy dyrektor 

na swoim podwórku również musi te przedsięwzięcia podejmować. Jest to, myślę, jego 

obowiązek. Na pewno do tego dojdzie, bo to jeszcze te kwestie z Panem Sekretarzem będę 

poruszał. My, ja ze wszystkich wszystkiego nie zrobię, bo fizycznie nie dam rady, ale to co mogę 

to mogę pomóc. W realizacji tej ustawy dyrektorzy i inni zarządzający konkretnymi 

nieruchomościami są zobowiązani do dostosowywania tych nieruchomości dla potrzeb osób 

z niepełnosprawnościami, dla potrzeb osób, które tej dostępności potrzebują, bo również osoby 

starsze, ze wszelkiego rodzaju schorzeniami. W tym momencie jest możliwość pozyskania, gdzie 

jesteśmy już na finiszu – niedługo będzie ogłoszony wynik konkursu, w którym też budynek 

Urzędu Gminy wziął udział – gdzie możemy pozyskać grant w dużej wysokości finansowej na 

dalszy rozwój dostępności, oprócz windy. To są: od poważniejszych spraw, czyli drzwi 90, 

dostosowanie łazienek, po małe, drobne – tabliczki z napisem Braille’a, czy odpowiednie kolory 

podłoża i ścian, nie wliczając w to pętli indukcyjnej dla głuchoniemych. Wprowadziliśmy w tym 

wniosku również zrobienie punktu informacyjnego, na dole w Gminie, tam gdzie teraz deklaracje 

węglowe składają Nasi mieszkańcy. I jak tutaj, gdzie palec Boży pomoże, to powinniśmy coś 

z tego dostać i to realizować. Ale mówię, jeżeli ma Pani tutaj wolę, to też mogę przyjść na 

Komisję i z dyrektorami porozmawiać, bo ta inicjatywa musi wyjść od szkół. 

Pani Maria Deja: We wrześniu jeszcze będę miała taką Komisję, więc zapraszam już teraz. 

Pan Sylwester Różycki: A czy byli poinformowani jak dostali to pismo, że to jest niewłaściwe 

miejsce do składania tego? 



Pani Maria Deja: Ale inicjatywa wyszła z Gminy. Bo pierwsza inicjatywa wyszła z Gminy, 

później pisała Pani dyrektor z Orońska do Gminy w lutym. Inicjatywa wyszła z Gminy tylko, że 

nie było dalszego ciągu tego. 

Pan Piotr Grela: To, że wyszła z Gminy to prosiłbym wybaczyć, nie za mojej jurysdykcji tutaj. 

Pani Maria Deja: Teraz, w tym roku. Bo w ubiegłym roku zbierane były zapotrzebowania – pisma 

mamy, zdjęcia mamy pism. Także tutaj wyszło coś takiego, że… 

Pan Piotr Grela: Dobrze, to wyjaśnimy to na Komisji. 

Pani Maria Deja: Dobra. A spotkanie będzie z dyrektorami we wrześniu, także zapraszam. 

Pan Piotr Grela: Jeżeli chodzi o hale i sale sportowe, to przy tym pierwszym podziale środków 

z Odporności, te PFU i koncepcje projektowe tam się znalazły. Wiem, że teraz jest, w tej zmianie 

budżetowej – jeżeli Pani Skarbnik mi to potwierdzi – tak Pani Diano, jest na halę w Guzowie 

z oddziałem przedszkolnym? 

Pani Diana Czubak: Jest jako rozbudowa szkoły. 

Pan Piotr Grela: Chyba 10 000. Natomiast w Ciepłej chyba się to, na ten moment, nie znalazło. 

Ale też to musi być. 

Pani Maria Deja: Przepraszam, usłyszałam: halę z przedszkolnym oddziałem w Guzowie? 

Pan Piotr Grela: Helę z przedszkolem, tak. Powiedziałem z przedszkolem. 

Pani Maria Deja: Tylko nie wiem czy to jest zasadne. No teraz wyodrębniać, to się przedszkole 

tak nie rozdziela wszędzie, bo nie wiem czy Pan wie, że jak takie rozbicie będzie, to dyrektorzy 

nowi będą potrzebni w przedszkolu. To po co rozbijać jeszcze? 

Pan Henryk Nosowski: A dlaczego dyrektorzy? Mamy już tutaj 5 oddziałów i mamy jednego 

dyrektora. 

Pani Maria Deja: Ale cały czas, od początku Naszej kadencji, dążymy, żeby scalić przedszkola. 

Scalić. 

Pan Henryk Nosowski: I co Nam to daje, Pani Radna? 

Pani Maria Deja: No widzę opór, widzimy dalej opór. 

Pan Henryk Nosowski: Co Nam to daje, że cały Chronówek, Chronowy mają przedszkole 

w Wolanowie. Jeżeli w Guzowie będzie przedszkole na pewno… 

Pani Maria Deja: A tam sali nie brakuje? Myśli Pan, że tam sali nie… tam sale są może do 

nauczania, a nie na. 

Pan Henryk Nosowski: Dobrze, no to o sali też myślimy. 

Pani Ewelina Suligowska: A co wtedy z Krogulczą? 

Pan Henryk Nosowski: No Krogulcza jest aktualna. 

Pani Maria Deja: Dobrze, uzyskamy odpowiedź na najbliższej sesji. Dziękuję bardzo. 

Przepraszam. 

Pan Piotr Grela: Jeżeli chodzi tutaj też poruszyła Pani kwestię koszenia raz do roku. 



Pani Maria Deja: No może dwa razy było pokoszone. 

Pan Piotr Grela: Trzy razy jest koszone do roku i to gwarantuję Pani. Ale rozumiem i też widzę 

tę pracę, którą wykonujemy, że ona może czasami nie jest efektywna. Z czym to się wiążę proszę 

Państwa – w tym okresie letnim, i to jest następna kwestia do rozwiązania i możemy to zrobić 

zatrudniając na same szkoły pracowników, którzy będą odpowiedzialni tylko i wyłącznie za 

szkoły, ponieważ w tej chwili Ci pracownicy komunalni – ja już tutaj nie będę mówił o okresie 

urlopowym, tylko o ilości pracy – na te wszystkie oddziały przedszkole i wszystkie oddziały 

szkolne, oprócz koszenia mają wszystkie prace remontowe. Dobrze Państwo wiecie, że okres 

wakacyjny to jest jedyny okres, w którym można te prace przeprowadzać. I tu też należy 

rozwiązać kwestię tego zaangażowania tych pracowników komunalnych, bo inne prace stoją. 

Przecież dyrektorzy mogą wspomagać się firmami zewnętrznymi, na przykład próbować coś 

ustalać i budżetować sobie, jakieś fundusze remontowe. 

Pan Sylwester Różycki: Dokładnie. Wnioskować do budżetu. 

Pan Piotr Grela: I to, jeżeli wszystko sobie dobrze poukładają, nie będzie sytuacji i nie będzie 

opóźnień. Cały czas przez okres letni są festyny, są różnego rodzaju imprezy, gdzie trzeba 

wykosić, przygotować, przywieźć, posprzątać, wrócić z tym – i tak w koło Macieju 

przysłowiowym. Dlatego może tak to wyglądać, ale nad takim rozwiązaniem też należy się 

pochylić. Tutaj jeszcze odnosząc się do Programu Ochrony Środowiska, do tego wniosku, który 

złożył Pan Przewodniczący, to zapis ten o sprawach geotermalnych znalazł się w tym Programie 

dlatego, żeby był spójny z tym, co teraz się dzieje. Bo widzimy jakie są ceny wszystkich paliw. 

Wszystkich paliw na rynku. I bardzo szybko zaczęła rozwijać się ta gałąź możliwości uzyskania 

energii. Z czym to się wiążę? Z tym to się wiąże, że praktycznie można zrobić w każdym miejscu, 

przy każdej nieruchomości, każdym domu pompę geotermalną, natomiast wszystko uzależnione 

jest od podkładów, które się w ziemi znajdują – i wodnych i ziemnych. Ci, którym się to będzie 

opłacało, po zbadaniu tego gruntu, na pewno będą to robić. Ale Ci, którym te koszty będą wysokie 

no niestety nie, ale ta możliwość dla niektórych będzie, dlatego w tym Programie musiało się to 

znaleźć, bo My też widzimy taką potrzebę. 

Pan Sylwester Różycki: A czy na dzień dzisiejszy został taki złożony wniosek do Instytutu 

o udostępnienie map? 

Pan Piotr Grela: Nie został złożony, ponieważ nie… Inaczej Panu powiem, nie planujemy 

przemysłowo tego typu przedsięwzięć, natomiast umożliwiamy zapisem w Programie, możliwość 

dla Naszym mieszkańców. Jeżeli jeszcze mogę się do czegoś odnieść, to chciałem się w pierwszej 

kwestii – jeżeli Pani Marto znajdzie Pani slajd ze sprzętem komunalnym (prezentacja stanowi 

załącznik nr 1 do protokołu) – odnieść do tego pomysłu ze spółdzielnią, czy firmą zewnętrzną. 

Proszę Państwa, ja już zbierałem – nie mówiłem tego – w zeszłym roku, próbowałem zaciągnąć 

języka, na odśnieżanie. Dobrze Państwo wiecie w jakim stanie jest Nasz sprzęt komunalny i jakie 



to ryzyko niesie za sobą. I myśląc – już żeby tak przedstawić sytuację: kawę na ławę – 

zatrudnienie człowieka, plus sprzęt, plus piach i sól, plus prowizja zarobkowa przedsiębiorcy, 

przy tych cenach paliwa i tym co się teraz dzieje z solą, bo nie wszyscy może wiedzą, ale po tym 

co się obecnie wydarzyło dopiero każdy zaczyna sobie uświadamiać skąd te wszystkie produkty 

się brały i w związku z nałożonym embargiem nie ma tych materiałów. Dlatego tu był wniosek 

do budżetu o zabezpieczenie kwoty, bo trzeba tę sól jak najszybciej kupować, bo na jesieni nie 

dostaniemy. Nikt, po prostu, nie dostanie. I prowizja przedsiębiorcy, porównując to do prac 

własnych, wychodzi korzystniej jak robimy to sami. Ja wiem, że jest koszt zakupu tego sprzętu. 

Pani Maria Deja: I utrzymanie pracownika. Jeden, dwóch, trzech – ilu pracowników? 

Pan Piotr Grela: I utrzymanie pracownika. Proszę Pani, w tej chwili na stałe, którzy są zatrudnieni 

jest około pięciu, ale korzystamy, wspomagamy się Urzędem Pracy. Przez Urząd Pracy szkolimy 

tego pracownika, możemy zrobić mu prawo jazdy, dowolnej kategorii, nie płacimy za to. Potem 

mamy go przez jakiś czas za darmo, a na końcu jak się sprawdzi możemy go zatrudnić. Doskonale 

Państwo wiecie, że jesteśmy przed zmianą kadrową w zakładzie – mówię „zakład komunalny”, 

ale to taki wewnętrzny zakład komunalny, tak to mogę nazwać – gdzie powoli odchodzą ludzie 

już na emeryturę. I chcąc to utrzymać, a bardzo chciałbym to zmodernizować i coś dobrego po 

sobie zostawić na przyszłość i atrakcyjność zwiększyć na to zatrudnienie. Przecie jak przyjdzie 

ktoś, zobaczy tego starego Zetora, czy Stara, to co powie – dziękuję. Dlatego wiosną tego roku – 

i tu dziękuję Panu Wójtowi, że wyraził na to zgodę – zrobiliśmy ocenę techniczną i wyceniliśmy 

te wszystkie sprzęty. Po to, aby móc zwiększyć wkład własny na zakup nowych. One niebawem 

będą wystawiane i sprzedawane i pieniądze się z tego odzyska. Tak wygląda, przykładowo, bo 

poświęciłem jeden dzień i pojeździłem po tych wszystkich dealer’ach. To jest jakaś włoska 

marka, mieszcząca się na chodniku, mająca moc taką, że zgodnie z przepisami może ciągnąć 

przyczepę, może kosić, może odśnieżać. Nasz obecny sprzęt tego zrobić nie może. I tu chcemy 

połączyć ten John Deere stary, który był i Zetor stary, który był w jedno. Sprzedajemy dwa, mamy 

jedno. To jest 10 lat spokojnego użytkowania na nasze potrzeby. Druga rzecz – tu akurat jeszcze 

nie to zdjęcie mi koleżanka wrzuciła – bardzo porządne kosiarki bijakowe do rowów. Nie do 

sadów, gdzie tylko się trawę na eleganckim kosi – do rowów, z odpowiednimi wzmacnianymi 

ramionami, z odpowiednim przeniesieniem napędu, z odpowiednią hydrauliką, a na końcu 

z odpowiednią ramą. Po prostu, porządne rzeczy, kupić raz a porządnie. I niedanie na to 

pieniędzy, moi zdaniem, zablokowałoby jakąkolwiek modernizację, którą chcę tutaj zrobić. 

Odszedł jeden pracownik na emeryturę, będzie nabór. Będę chciał i nowy sprzęt i ten, który jest 

powierzyć już indywidualnie, żeby każdy był odpowiedzialny za pewne rzeczy i te prace 

przeprowadzać. Ale do tego jest potrzebny mi czas, ludzie i troszeczkę zmniejszone 

zaangażowanie w szkoły, żeby móc tę infrastrukturę drogową utrzymać. To tyle odnośnie tych 

spraw, które były tutaj poruszane. Do jednej, pozwolicie Państwo, że wrócę na samym końcu, bo 



muszę – tak czuję wewnętrznie. Króciutko między sesjami co się działo, bo wcześniej nie miałem 

możliwości, jeżeli chodzi o te inwestycje: oddaliśmy pumptrack – okazało się, że ta inwestycja 

była strzałem w dziesiątkę. Dzieciaki szaleją, bawią się tym pumptrack’iem, super sprawa. 

Pan Henryk Nosowski: Są pierwsze kontuzje. 

Pan Piotr Grela: Są pierwsze kontuzje, zgadza się, ale ze względu na niezachowanie reguł 

korzystania… 

Pan Sylwester Różycki: Na instrukcji jest – kask, ochraniacze. 

Pan Piotr Grela: … które trzeba zachować. No niestety, bo to tak jak każdy – jak ktoś przecenia 

swoje możliwości. Natomiast ważne jest to, że tę młodzież zachęcamy do spędzania czasu na 

powietrzu, a nie w domu (zdjęcia). Są elementy, gdzie trzeba poprawić trawę, ale to też już jest 

zgłoszone, czekamy na tę trawę. 

Pan Sylwester Różycki: Było bardzo gorąco jak kładli. 

Pan Piotr Grela: Nie miałem okazji przedstawić tego odcinka drogi, który był wykonywany 

w Guzowie, Chronówku (zdjęcie). Zadanie też wykonane. Co prawda też przeniesione z zeszłego 

roku, ale zrobione w tym roku. Teraz robimy drugi etap, po dołożeniu środków. Wykonaliśmy, 

w końcu Panie sołtysie, wodociąg u Pana w Krogulczy Mokrej, na tym odcinku, gdzie ta wioska 

się rozbudowuje, razem z hydrantami, razem ze wszelkim uzbrojeniem na przyszłość do 

właścicieli konkretnych działek. Praktycznie dzisiaj zostanie zakończona wymiana poszycia 

dachowego na OSP w Orońsku i tu również inwestycja okazała się celowa, bo dopiero kiedy firma 

przystąpiła do tych prac – zdejmowała rynnę, zdejmowała wszystkie obróbki blacharskie – 

okazało się w jakim to wszystko jest stanie i stan był rzeczywiście bardzo zły, więc tutaj bardzo 

fajnie, że to udało się zrobić. Zlikwidowany został również krzywy komin. Może go tak z ulicy 

nie widać, ale syrena, na którym stała i wibracje spowodowały, że on pękał i przechylał się. 

Myślę, że w krótkim czasie mógłby zrobić tam dziurę. Rozpoczęliśmy następne etapy budowy 

kanalizacji – ulicę Cichą, ulicę tzw. … oraz tzw. Zacisze. Do końca tego roku to zadanie będzie 

zrealizowane. Wykonaliśmy również utwardzenie drogi wewnętrznej położonej na działce 29/10 

w Śniadkowie. Też była to duża potrzeba, zadanie było w budżecie, gdyż tam działki zostały 

przez Gminę posprzedawane, ludzie się budują, rozwijają i tutaj umożliwiamy dojazd po 

utwardzonym terenie. Fundusz sołecki – on został w tej chwili troszeczkę spowolniony przez te 

prace, które musieliśmy wykonać właśnie w szkołach, w oświacie, ale już od września do niego 

dalej wracamy i tutaj chciałem pokazać (zdjęcie) – oprócz tej drogi w Śniadkowie, to też 

wykonaliśmy już wiatę. Te wiaty teraz są, można powiedzieć, w modzie w sołectwach. Jest kawał 

działki, żeby zrobić odpowiedni plac, tak Panie sołtysie? 

Pan Mirosław Sasin: Tak jest. 

Pan Piotr Grela: Tam coś będziemy dalej pewnie rozwijać w przyszłym roku, więc będzie można 

… 



Pan Mirosław Sasin: Już dziękuję. 

Pan Piotr Grela: A ja dziękuję za dobrą współpracę, bo Pan żeś się angażował. Z funduszu 

sołeckiego, jak Państwo widzieli na imprezie, została wykonana podłoga oraz ogrodzenie, które 

teraz posłuży na następne lata Przeglądów Zespołów Ludowych w Zaborowiu. A tu chciałem 

Państwu pokazać (zdjęcie) wiatę przystankową jaką będziemy – która została już zamówiona, 

którą Pan sołtys tutaj razem z Nami wybierał, wybraliśmy, zaakceptowaliśmy – w sołectwie 

Chronówek. 

Pan Sylwester Różycki: Bardzo ładna. Najważniejsze, że nie taki blaszak, nie? Bardzo ładna. 

Pan Piotr Grela: Są zamontowane w Helenowie lampy solarne, ale nie zdążyłem zrobić zdjęcia. 

Jeżeli chodzi o modernizację boiska sportowego – jutro otwieramy oferty. Tutaj taką ciekawostkę 

powiem, bo do zapytania została wpisana – o nie ma Pani Eweliny – wizja lokalna. Ci 

przedsiębiorcy widzę, że jest duże zainteresowanie, bo czterech dzisiaj było, oglądali boisko, 

oglądali skąd mogą się przyłączyć. I w rozmowie ze mną z nimi uzyskałem informację, że taka 

inwestycja będzie trwała około tygodnia czasu, także nie ma tutaj zagrożenia, że zablokujemy 

boisko na jakiś długi okres czasu. 

Pani Maria Gajewska: A dalsze prace, Panie Kierowniku, z sołeckich? 

Pan Piotr Grela: To jak już zrealizujemy, to będę przedstawiał. Natomiast, tam gdzie jeszcze nie 

dotarliśmy, to mówię, od września idziemy dalej i będziemy to kończyć. Tak, żeby 

w październiku już być po, w połowie może listopada. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, jak jesteśmy przy tym boisku, to ja mam pytanie do Pani 

Skarbnik – na ten cel mamy zabezpieczone minimum projektu, tak? Ile tam jest? 

Pani Diana Czubak: Chodzi Panu o nawodnienie? 

Pan Sylwester Różycki: Nawodnienie, tak. 

Pan Piotr Grela: Wniosek jest określony na 300 000, proszę Państwa. Z tego robimy ten montaż 

tych zadań. Jest zrobiony na, przede wszystkim, w pierwszej kolejności: nawodnienie, w drugiej 

kolejności: oświetlenie, w trzeciej kolejności: piłko-chwyty, w czwartej kolejności: trybuna, 

w piątek kolejności: tablica wyników. W związku z tym robimy to etapowo. Najpierw poszło 

zapytanie na to – zobaczymy jaka będzie cena, potem zrobimy, już mam przygotowane, na 

oświetlenie – zobaczymy ile pieniędzy zostanie. Jak będzie brakowało, to z tych mniej 

priorytetowych rzeczy zrezygnujemy. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli zmieścimy się w tej kwocie, która jest zaplanowana. Tak planuje 

Pan. 

Pan Henryk Nosowski: Ile to wszystko? 

Pan Piotr Grela: 80 % dofinansowania. 

Pan Sylwester Różycki: No dobra. 



Pan Piotr Grela: Most w Bąkowie też. Jest tych wydatków tyle, że worka braknie. Nie wiem czy 

ja dobrze zrozumiałem dzisiaj te kwestie finansowe, które były poruszane, przy tym kredycie, że 

to – bierzemy teraz Pani Skarbnik ile? 

Pani Diana Czubak: 2 659 000. 

Pan Piotr Grela: 2 659 000. I nie planujemy na przyszły rok, tak? Blokujemy. 

Pani Diana Czubak: Na tę chwilę tak. Takie są założenia. 

Pan Piotr Grela: Na tę chwilę. I wtedy ile musimy uciąć z tych środków bieżących? 

Pani Diana Czubak: 1 659 000. 

Pan Piotr Grela: 1 650 000. I niech mi Pani powie z czego to uciąć? 

Pan Sylwester Różycki: Ale przecież to Pan Wójt przedkłada Radzie. 

Pan Piotr Grela: Nie, nie, nie, chwileczkę… 

Pan Sylwester Różycki: Ale Panie Wójcie. 

Pan Piotr Grela: Zaraz, Panie Przewodniczący… 

Pan Sylwester Różycki: Nie, nie, nie. 

Pan Piotr Grela: Proszę mi nie przerywać. 

Pan Sylwester Różycki: Nie, nie, nie. Panie Piotrze. Jeśli chodzi o tę kwestię to, to niech Pan mi 

nie przerywa, dobrze? 

Pan Piotr Grela: Niech Pan się nie denerwuje, bo ja… 

Pan Sylwester Różycki: Niech Pan się nie denerwuje. 

Pan Piotr Grela: Ja się nie denerwuję, Panie Przewodniczący, to Pan się tutaj… 

Pan Sylwester Różycki: Słuchajcie, to jest raczej pytanie do Pana Wójta, nie do Pani Skarbnik. 

Pan Henryk Nosowski: Panie Przewodniczący, pozwólmy dokończyć wypowiedź Panu 

Kierownikowi. 

Pan Piotr Grela: Przede wszystkim, Panie Przewodniczący, w Pana obawie chciałem na to 

spojrzeć, bo Pan w pewnym momencie zaczął dobrze pytać, tylko gdzieś Panu to potem uciekło. 

Ale sobie nie wyobrażam, kiedy w czwartek mam spotkanie – tu też poproszę Pana Sekretarza, 

żebym nie jechał sam, tylko zemną jeżeli będzie Pan Sekretarz – w sprawie zakupu energii 

elektrycznej. W sprawie, która – tu musze Państwa poinformować – jest krytyczna w tym 

momencie. Bo do tej pory płaciliśmy ile, Pani Diano? 300 000? 

Pani Diana Czubak: Mówimy o oświetleniu? 

Pan Piotr Grela: O oświetleniu, ulicznym. Nie wie Pani? 

Pan Sylwester Różycki: Ta kwestia była poruszana na jednej z Komisji, czy w tej symulacji tych 

środków, było przecież omawiane na Komisji, czy Pani brała po cenach takie jakie mamy, czy 

raczej bierze pod uwagę 300 % wzrost. Do 300 %. 

Pani Diana Czubak: Tam było założone 20 %. 



Pan Sylwester Różycki: 20 %, tak. I My wtedy, na tej Komisji, proponowaliśmy właśnie, żeby 

była symulacja do 300 %, tak? Na dzień dzisiejszy jest 20 %. 

Pan Piotr Grela: A ile płacimy na ten moment? Za tamten rok. 

Pan Sylwester Różycki: 180. Coś koło 180. W czwartek ma Pan grupę zakupową, tak? 

Pan Piotr Grela: Tak, Panie Przewodniczący, ale najpierw muszę mieć dane, aby móc dalej 

mówić. Jak mi Pan da, bo jak mi Pan nie da, to nie będę mówił. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo, to jest bardzo ważna rzecz. 

Pan Piotr Grela: Chcę po prostu zwrócić – niech się Pan nie gniewa, że… 

Pan Sylwester Różycki: Nie. My zwracaliśmy już na to uwagę nie dziś, tylko na poprzedniej 

Komisji, to było około miesiąca… Nie, to nie było – przepraszam – na Komisji, to było na 

spotkaniu zorganizowanym przez Pana Wójta. Takie spotkanie, takie informacyjne, tak. 

Pani Diana Czubak: W skali całego budżetu – mówimy o szkołach, o wszystkich jednostkach – 

jest to 670 000 za zeszły rok. Fizycznych, zapłaconych faktur. 

Pan Sylwester Różycki: Razy 3. 

Pan Henryk Nosowski: To jest oświetlenie uliczne. 

Pani Diana Czubak: Wyłącznie oświetlenie uliczne. 

Pan Sylwester Różycki: I My na tej symulacji proponowaliśmy, żeby było nie 20 % plus, tylko 

300. I żeby wskaźniki już robić na tych wskaźnikach 300 %. Tak była mowa? 

Pan Piotr Grela: Bo teraz stoimy w bardzo ciężkim miejscu. Wiecie Państwo, że musimy mieć 

energię elektryczną bo nie da się inaczej funkcjonować i ta kwota będzie znacząca. Przewiduję, 

to co było po pierwszych przetargach jest 300 – 318 % w górę. W czwartek będę miał już 

konkretne dane, po spotkaniu. I to już jest ta kwota, której no ciężko będzie dogonić. Dlatego 

powołujemy tę Komisję, którą dzisiaj potwierdziła uchwała, dlatego tych środków do budżetu 

musimy szukać gdzieś, gdzie się tylko da, itd. Natomiast, odnosząc się jeszcze do kwestii, 

z których można by zrezygnować – może na Komisji następnej, Finansowo-Budżetowej, tutaj się 

zwrócę do Pana Bogdana i Pana Wójta o jakieś spotkanie – czy wszystko trzeba robić na raz, czy 

czegoś nie odłożyć jednak. Najbardziej się zaoszczędza na sprawach dużych, wiadomo. Ale 

odpowiednie, zgodne z prawem, układanie tych środków, może dać również dobre efekty. Nie 

wiem czy dobrze zrozumiałem Pani Skarbnik – ta sól w końcu poszła z kredytu, tak? 

Pani Diana Czubak: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: I już wskaźniki Nam lecą w dół, bo to jest niekwalifikowane jako 

inwestycja. Energia elektryczna również. 

Pan Piotr Grela: Właśnie taką propozycję, no też tutaj poruszali, żeby ją… słuchajcie, jak jest 

w budżecie zadanie i ja na razie z tego zadania wydaję 35 000 – mówię tutaj o Tomaszowie – to 

są środki, które są dostępne. Możemy, żeby nie generować, nie zwiększać kredytu, na zakupy 



takie bieżące można powiedzieć, pożyczyć z tych środków. Bo inaczej wygląda kredyt na 

inwestycje, a inaczej wygląda kredyt na takie wolne sprawy. To była moja propozycja, też… 

Pan Sylwester Różycki: To stąd też decyzja Rady na poprzedniej sesji, że 15 Radnych 

zagłosowało przeciwko uruchamianiu kredytów. 15 Radnych zagłosowało przeciw, żeby 

uruchamiać kredyty na bieżące utrzymanie, itd. 

Pan Piotr Grela: Tak jest. 

Pan Henryk Nosowski: Rozumiemy to, pochwalamy i stosujemy się do tego. 

Pan Sylwester Różycki: No to, to jest, tak naprawdę Pan mówi do Pana Wójta. 

Pan Piotr Grela: Nie mówię do Pana Wójta. 

Pan Sylwester Różycki: Teraz Pan mówi do Pana Wójta. Jest rok budżetowy, Panie Piotrze, 

i wszystkie zmiany, które są proponowane z Urzędu są przedkładane do Rady przez Pana Wójta. 

Pan Henryk Nosowski: Zaraz, zatrzymaliśmy się na soli, którą mamy kupić za 40 000? 

Pan Sylwester Różycki: Tak. 

Pan Henryk Nosowski: Niedawno rozmawialiśmy o tym, żeby – to nie wiem, Pani Skarbnik, jakoś 

umknęło mi – myśmy prosili, żeby to kredytu nie było, tylko z tych środków… 

Pani Diana Czubak: To ja powiem tak na bieżąco: jeśli mam przenieść z inwestycji, która jest 

finansowana z kredytu, 35 000 na sól, która jest.. i powiedzieć, że to nie jest z kredytu, no to, 

przepraszam bardzo, ale to jest to samo. Wprowadzić kredyt 35 000 na sól, a z zadania przesunąć, 

które też jest finansowane z kredytu, to dla mnie jest to to samo. 

Pan Sylwester Różycki: To jest wydatek bieżący. Jakbyśmy przekładali z bieżącego na bieżący, 

to jest ok. 

Pani Diana Czubak: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Jak z inwestycji, na inwestycje, to jest ok. Ale jak przekładamy 

z inwestycji na bieżące, to wskaźniki automatycznie lecą w dół. 

Pani Diana Czubak: Dokładnie tak. 

Pan Sylwester Różycki: I to od dawna to widzimy. I od tego też również jest uzależniona Nasza 

zdolność kredytowa i tak naprawdę funkcjonowanie finansów. 

Pani Diana Czubak: Ja powiem tak: jeśli ja mam robić w ten sposób, że przenoszę z inwestycji 

na bieżące, no ale ta inwestycja też, no ja mówię, już stricte najprościej jak się do, też jest 

finansowana z kredytu, no to ten wydatek przeniesiony z inwestycji, też jest z kredytu. 

Pan Piotr Grela: A czy ta proponowana inwestycja, co rozmawialiśmy też jest z kredytu? 

Pani Diana Czubak: Tak jest z kredytu, Panie Piotrze. 

Pan Sylwester Różycki: Wszystko z kredytu idzie. 

Pan Piotr Grela: Nie, ja mówię o tym Tomaszowie co robiliśmy PFU i dokumentację. 

Pani Diana Czubak: Tak. Bo to wszystko co jest w deficycie jest w kredycie. 

Pan Sylwester Różycki: Idzie wszystko wpada w deficyt. w kredyt. 



Pan Piotr Grela: Dobrze, ale zostaje Nam pozostała część kwoty. 

Pan Mariusz Mirecki: Pozostała część kwoty miała być przeniesiona na wyrównanie jeszcze drogi 

koło torów. 

Pan Piotr Grela: Na drogę też jest 100 000 zabezpieczone. 

Pan Mariusz Mirecki: To jest mało, z tego co wiem. 

Pan Piotr Grela: Dobrze, jest za mało, no to mówię – zostaje 65 000. I tym by tu się można 

podzielić. 

Pan Mariusz Mirecki: Jestem za, byleby wyrównać drogę. 

Pan Piotr Grela: No to tak też wszystko robimy. 

Pan Henryk Nosowski: Główkowanie. Właśnie takie to jest główkowanie. Nie jest łatwo. 

Pan Mariusz Mirecki: Byleby nie była tak wyrównana jak jest zrobiona do tej pory. 

Pan Piotr Grela: Widzicie Państwo, że tych środków trzeba szukać wszędzie, tylko no – nie wiem, 

po prostu to jest moje zdanie – nie wiem jak potem z tych środków bieżących zejść. Kwestia 

jeszcze funduszu sołeckiego, na przyszłe lata – to też tak pod przemyślenie – ten rok, wiadomo, 

trzeba zrealizować, kwestia przyszłego roku jest jeszcze otwarta, tak Pani Diano? 

Pani Maria Deja: Zaczynają się spotkania sołeckie. 

Pan Piotr Grela: Zaczynają się spotkania sołeckie, dlatego o tym mówię. 

Pani Maria Deja: Zaczyna się planowanie jakieś, no to. 

Pan Henryk Nosowski: No nic nie szkodzi na przeszkodzie, żeby zebranie wiejskie podjęło 

uchwałę, że przekazuje fundusz sołecki na potrzeby Gminy, inwestycyjne. 

Pan Sylwester Różycki: Panie Wójcie, była już taka sytuacja, że podjęliśmy taką próbę. Udało 

Nam się podąć taką uchwałę o niepodejmowaniu funduszu sołeckiego i również ja za tym 

optowałem, bo też w danej chwili uważałem, że lepiej jest przekonać lokalną społeczność 

i Radnych, żeby te pieniądze już wtedy zacząć oszczędzać i robić konkretne ruchy, bo idziemy 

w kierunku recesji. I tak było mówione, ale doprowadzone było do tego, to zabranie tych 

pieniędzy, że znowu zostało to rozdrobnione na wydatki bieżące. I potem jak znów Wójt zwrócił 

się o to, aby zrezygnować z funduszu sołeckiego, tu już nie miał Pan zaufania od Radnych i został 

wniosek odrzucony, ale tylko i wyłącznie dlatego, że nie postępował Pan w ten sposób, żeby 

przeznaczać te środki na inwestycje. 

Pan Henryk Nosowski: No chwileczkę. Chce Pan powiedzieć, że Wójt wziął te pieniądze 

i przepił? 

Pan Sylwester Różycki: Nie, nie, nie. Było to oczywiście realizowane w sposób i My to 

zaakceptowaliśmy. 

Pan Henryk Nosowski: O właśnie. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. Ale nie wyobrażam sobie takiej współpracy pomiędzy Radą, 

a Urzędem, że to będzie każda jedna uchwała odrzucana. A taką ma Pan koncepcję, miał Pan, 



wykorzystania tych środków finansowych, powierzyliśmy Panu środki publiczne i Pan je 

zrealizował i zobrazowaliśmy, że nie idą to w tym kierunku, na który był cel, żeby zacząć już 

pieniądze oszczędzać już wtedy i dochodzimy do takiego momentu, który Radni przewidzieli, że 

sytuacja ekonomiczna dana idzie w tendencję, że będą właśnie problemy z finansami 

publicznymi, a mimo to te pieniądze były lekko, znaczy nie mówię lekko, ale były wydawane na 

takie rzeczy, których można było… 

Pan Henryk Nosowski: Konkretnie. 

Pan Sylwester Różycki: No to musiałbym usiąść i to spisać. 

Pan Henryk Nosowski: Konkretnie, gdzie zmarnowane zostały pieniądze? 

Pan Mariusz Mirecki: Ale po co ta rozmowa? To było od razu skazane na niepowodzenie. 

Ja mówiłem Wam. 

Pan Henryk Nosowski: To jest sprawa interpretacji tylko. 

Pan Mariusz Mirecki: Bo to nie było, żeby to na początku kadencji było, że… 

Pan Sylwester Różycki: Od razu. Konkretne inwestycje. 

Pan Mariusz Mirecki: … nie ma funduszu sołeckiego przez 5 lat. Siadamy i piszemy po kolei, 

w której miejscowości co będzie. 

Pan Sylwester Różycki: Tak jest. 

Pan Mariusz Mirecki: To wtedy miałoby sens. Natomiast, w środku kadencji – jeden rok, na drugi 

rok nie wiadomo, czy będzie, czy nie będzie. U jednego coś zrobi, zaraz tu jest roszada w Radzie. 

Po co to? Bez sensu. 

Pan Sylwester Różycki: Tak jest, konkretne inwestycje. Długo planowanie dużych inwestycji 

i prawdopodobnie moglibyśmy być, nie mówię, że w dobrej sytuacji, ale w troszkę lepszej 

sytuacji jak na dzień dzisiejszy. 

Pan Henryk Nosowski: Pani Skarbnik, czy Pani rozumie intencje Przewodniczącego? 

Co przegapiliśmy, cośmy źle zrobili, żebyśmy byli w lepszej sytuacji finansowej? 

Pani Maria Deja: Panie Wójcie, chodzi o porozumienie z Radą. Wszystko co My tutaj 

akceptujemy… 

Pan Henryk Nosowski: A czy bezprawnie jesteśmy w stanie coś zrobić? 

Pani Maria Deja: Momencie, mogę dokończyć? Wszystko co tu ustalamy, to wychodzą zmiany 

w budżecie nie od Nas, tylko od Pana, prawda? 

Pan Henryk Nosowski: No oczywiście, że tak. 

Pani Maria Deja: Co Pan z Nami konsultuje? Co Pan z Nami konsultuje? Na przykład – podam 

przykład – przeszła teraz droga w Łaziskach do kaplicy, tak? Przeszła, uzyskaliśmy z PGR’u? 

Pan Henryk Nosowski: Tak. 

Pani Maria Deja: Uzyskaliśmy. 2 000 000 na tę drogę, prawda? A także ja chodziłam z tymi 

listami, gdzie przeszło, gdzie prosiliśmy o rozbudowę świetlicy pod bibliotekę. I teraz 2 000 000 



władujemy w drogę, będziemy mieli luksusową drogę, a rozbudowa tej świetlicy, ta droga myślę 

– moim zdaniem – że mogła pójść za mniejsze pieniądze na przykład, a rozbudowa tej świetlicy 

przejęłaby bibliotekę i mielibyśmy większe inwestycje, wartę 2 000 000. 

Pan Henryk Nosowski: Rozbudowa świetlicy… 

Pani Maria Deja: No taką myśl mam, zrezygnował Pan z rozbudowy tej świetlicy, no nie 

konsultując z Nami. 

Pan Henryk Nosowski: Zrezygnowałem, bo był taki moment, okazja przejęcia pałacu, itd. 

Pan Sylwester Różycki: A to była? 

Pan Henryk Nosowski: A teraz możemy w każdej chwili wrócić do tej koncepcji, tylko jakie są 

możliwości rozbudowy. 

Pani Maria Deja: Ale czy z Radnymi Pan to konsultował? Radni, większość była za inną opcją. 

Większość Radych była za inną opcją. 

Pan Henryk Nosowski: Proszę Pani… 

Pani Maria Deja: No brak tego porozumienia z Nami, naprawdę brak. 

Pan Henryk Nosowski: Każde zmiany w budżecie konsultujemy z Komisją Finansowo-

Budżetową i nie możemy… Wójt sam tego nie decyduje. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, tak jest. I jak jesteśmy właśnie na etapie tej inwestycji, tu 

również zgadzam się z Panem Piotrem, że jak inwestycje to w dobre rzeczy. I tu była właśnie 

Nasza propozycje, jeszcze wiele lat wcześniej, żeby tę filię zrobić i wyszło, że nie ma miejsca 

itd., tak? I teraz tak, Naszą taką propozycją dla Pana Wójta było to, żeby nie inwestować w ten 

budynek, który ma na sobie eternit, krzywy dach, itd. 

Pani Maria Deja: Tak, tak, tak. 

Pan Sylwester Różycki: Bo nie ma podjazdów, bo trzeba większe inwestycje robić, żeby jednak 

był w Łaziskach konkretny obiekt, który by służył lokalnej społeczności, bo stykają się te dwa 

sołectwa, jest Osiedle i Wieś i tam jest bardzo dużo mieszkańców. I taki obiekt jak najbardziej im 

jest na tę chwilę potrzebny. 

Pan Henryk Nosowski: Budynek… 

Pani Maria Deja: I chodzi o to, że myśmy od początku wnioskowali o to, od początku Naszej 

kadencji. Za każdym razem jak tam jeździliśmy wnioskowaliśmy. 

Pan Henryk Nosowski: Pani Radna, niech Pani pozwoli dokończyć. Budynek, o którym mówicie 

jakiś jest tam pochyły, garbaty … 

Pan Sylwester Różycki: No tam trzeba troszeczkę więcej pieniędzy w niego włożyć. 

Pan Henryk Nosowski: … ale ma możliwość rozbudowy, bo tam jest dużo miejsca. Natomiast 

świetlica, Pani Radna, ona ma ograniczone możliwości rozbudowy, a w dodatku ma bardzo słabe 

fundamenty, które jakby nawet można by ją w górę pociągnąć, czy coś takiego, bo już fachowiec 

ją oglądał. 



Pani Maria Deja: Oglądał fachowiec? 

Pan Henryk Nosowski: Rzucił okiem na to, tak jest Proszę Pani. A sprawa jeszcze, była koncepcja 

z pałacem w Łaziskach, prawda? Była koncepcja z pałacem, a więc inwestowanie w świetlicę, 

która mogłaby w przyszłości nawet pozostać do dyspozycji klubu sportowego i na razie 

oddaliliśmy ten pomysł. Ale w każdej chwili można do tej koncepcji wrócić, bo koncepcja 

z pałacem oddaliła się. Tylko nie wiem, czy… 

Pani Maria Deja: Ja wiem o co chodzi. 

Pan Józef Bakuła: A ja nie wiem. Bo Państwo zarzucacie Wójtowi, że robił niezgodnie z Waszą 

wolą… 

Pani Maria Deja: Nie. 

Pan Sylwester Różycki: Nie, to nie chodzi o to. 

Pani Maria Deja: To znaczy, za mało. Bo My wnioskujemy, tak jak mówię, cała Komisja, nawet 

dwie Komisje wnioskowały o rozbudowę tej świetlicy i nie było żadnej do tej pory, przez 4 lata 

Naszej kadencji prawie, nie było czegoś takiego, żeby Nam dać odpowiedź „nie, tu się nie da 

zrobić”. 

Pan Józef Bakuła: Pani Radna, ja nie znam historii, ale nie wyobrażam sobie, żeby Pan Wójt 

wydał jakieś pieniądze bez Waszej zgody, bez Waszej uchwały. Więc tak czy siak, musieliście 

się zgodzić na to. 

Pan Sylwester Różycki: Nie, tutaj to jest zgoda. 

Pan Henryk Nosowski: Panie Przewodniczący, trochę Pan przegiął z tym, że gdzieś się 

zmarnowały pieniądze…. 

Pan Sylwester Różycki: Nie, ja nie mówię, że zmarnowały. 

Pan Henryk Nosowski: … że według Pana gdzieś poszły, nie wiadomo gdzie. 

Pan Sylwester Różycki: Tylko że sygnalizowaliśmy, że może zaistnieć taka sytuacja, tak? 

Sygnalizowaliśmy. 

Pan Henryk Nosowski: Proszę Pana, sygnalizować, a faktycznie podejmować kroki. 

Pan Piotr Grela: Pani Mario, ja sypię głowę popiołem, bo ja jestem tutaj odpowiedzialny za to, co 

zaproponowałem Panu Wójtowi, jeżeli chodzi o inwestycję w Łaziskach. Jeżeli chodzi o Polski 

Ład – odpowiedzialność tę ja biorę, bo ja uczestniczyłem w szkoleniach do Polskiego Ładu, ja 

pisałem te wnioski i część tych wniosków przeszło. 

Pani Maria Deja: Cieszymy się, że przeszło. 

Pan Piotr Grela: I chcę Pani wytłumaczyć na czym to wszystko polegało. Po pierwszej edycji, 

gdzie nikt nie wiedział jaki ten podział będzie, gdzie śmiano się, że dostali tylko swoi, nieswoi 

nie dostali, itd. Naszła druga edycja, pozapisywałem się na wszystkie, to był wtedy czas, że było 

to online robione, Urzędu Wojewódzkie to organizowały i również Posłowie i w terenie. Ja na 

takich dwóch szkoleniach byłem i z tego otrzymałem konkretne informacje jak robić, jak składać 



i na co ta Komisja działająca przy Premierze środki będzie przekazywać. Tutaj infrastruktura 

kanalizacyjna, infrastruktura drogowa, infrastruktura w odnawialne źródła energii miały priorytet. 

Przy konsultacji ostatniego naboru, gdzie mieliśmy możliwość wykonać już łącznie kilka dróg 

jako zadanie układu komunikacyjnego, zdecydowaliśmy się, i to zaproponowałem Panu Wójtowi, 

na centrum Orońska – na te wszystkie uliczki. A co było tą przyczyną? To, co powtarzali 

pracownicy BGK’u: jeżeli Gminy, Wy Wójtowie, czy tam przedstawiciele Gminy, macie 

zrobiony wodociąg, kanalizacje – składajcie na to, bo takie będą kryteria patrzone. 

Pani Maria Deja: Rozumiem. 

Pan Sylwester Różycki: Ostatni etap tego. 

Pan Piotr Grela: Tak jest. Na wykończenie. Dlatego poszły wnioski na drogi, żeby cokolwiek 

dostać. Składaliśmy również, mimo tego, że to było 50 na 50, na modernizację oczyszczalni, 

dlatego, że jest w bardzo złym stanie i chciałem mieć czyste sumienie, że po prostu próbowaliśmy, 

ale jeszcze się w tym rozdaniu nie udało, może uda się w następnych. Także, proszę Pana Wójta 

nie linczować, ja to proponowałem i popieram to tym, co usłyszałem na szkoleniach, itd. 

No Drodzy Państwo, widzieli Państwo przed chwilą, że jakby nie mogłem powiedzieć tego, co 

chcę i nie będę Państwu dalej mówił – może przy innych okazjach, bo nie mam tej możliwości, 

ponieważ mam to wystąpienie przerywane i odwracane kota ogonem. Jeszcze raz mówię, nie 

kierowałem swoich słów do Pana Wójta, kierowałem swoje słowa do Państwa Radnych, żeby się 

nad pewnymi rzeczami zastanowić. Żeby niebyło, że niebyło jakiegoś sygnału i kto inteligentny 

i zrozumiał, to jeszcze zrozumie do kogo te słowa były kierowane. Dziękuję. 

Pan Mariusz Mirecki: Mam Panie Piotrze pytanie, przetarg już poszedł w tej chwili i mówi Pan, 

że z okrojonym zakresem. Jak wygląda ten okrojony zakres? 

Pan Piotr Grela: Proszę Pana, droga i pas drogowy. 

Pan Henryk Nosowski: I pobocza. 

Pan Piotr Grela: Po konsultacjach, Panie Radny, z samym Dyrektorem na Nasz rewir BGK, tu 

była jasna odpowiedź: zakres tak, długość nie. 

Pan Mariusz Mirecki: Czyli długość musiała zostać ta sama. 

Pani Diana Czubak: Znaczy ja się odniosę do tego ograniczenia wydatków bieżących – myślę, że 

tutaj również mam… 

Pan Sylwester Różycki: Bo tutaj są pensje, prąd. 

Pani Diana Czubak: Nie. Zacznę od, powiedzmy, od początku, żeby Państwo zrozumiało na czym 

to polega. Na czym polega finansowanie i przede wszystkim przepisy prawne i formułowanie 

Wieloletniej Prognozy Finansowej. Tutaj, ja chciałbym, aby wszyscy Radni słuchali. Sołtysi 

również. Dam Wam przykład roku 2022, mamy dochody bieżące, to jest podstawa prawna, 

dochody bieżące muszą sfinansować wydatki bieżące. Jest jedno ustępstwo, gdzie mamy wolne 

środki, czyli patrz oszczędności z roku poprzedniego i możemy je włożyć na wydatki bieżące. 



W momencie, gdy ja, prawda? Naprodukowaliśmy, mamy, powiedzmy 1 000 000 złotych 

dochodów bieżących, dodaję do nich, do wydatków bieżących jeszcze więcej, 2 000 000, ale 

finansują się z wolnych środków. Czyli napompowałam wydatki bieżące do 2 000 000, ale 

finansowanie zgodnie z ustawą mam tylko z dochodów bieżących, tak? Pozwala na to ustawa, 

wskaźniki Nam lecą w dół. Co się dzieje w 2023 roku, który Pan Piotr mówi z czego będziemy 

korzystać? W 23 roku zgodnie z przepisami prawa, na tę chwilę, ja w 22 mam rozdysponowane 

wszystkie pieniądze, całe wolne środki z 2021, nie mam nic. Mnie nie wolno, na tę chwilę,  

włożyć wolnych środków w 2023 roku, które sobie napompowałam w 22, prawda? Nabiłam te 

wydatki bieżące, bo mi nie wolno, bo rozdysponowałam wszystkie, jestem na 0. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli ustawa o finansach publicznych, tak? 

Pani Diana Czubak: Tak. I na tę chwilę, My w 2023 projektując, składając projekt budżetu, ja 

mogę założyć, zrobić symulację wykonania Wieloletniej Prognozy Finansowej, bo powiedzmy 

wiem, co wykonam, co nie wykonam, mogę też przyjąć te pieniądze, które są jeszcze wirtualnie, 

nieuchwalone przez Sejm, więc powiedzmy mogę, tylko na tę chwilę mi tego nie wolno zrobić. 

Pan Sylwester Różycki: Dopiero jak będzie konkretny. 

Pani Diana Czubak: Więc ten 1 659 000 to jest realny. Tyle mam dochodów bieżących, tyle musze 

mieć wydatków bieżących, bo na więcej mi nie pozwala. I tyle w temacie. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, to jeszcze taka sugestia kończąc tę dyskusję, ja bym się zwrócił 

do Pana Wójta jeśli chodzi o ocenianie materiałów, które są przedkładane do biura Rady, żeby to 

była dyskusja w zarządzie Gminy i wtedy, żeby przedkładać do Rady dokumenty, tak? Bo 

rozumiem, że są sugestie, że można to było inaczej zrobić, tego typu rozmowy to powinny być 

raczej u Pana w gabinecie, prawda? 

Pan Piotr Grela: Nie, Panie Przewodniczący… 

Pan Sylwester Różycki: Ja tak to zrozumiałem. 

Pan Piotr Grela: Mogę? 

Pan Sylwester Różycki: Proszę. Ja tak to zrozumiałem. 

Pan Piotr Grela: Tu się odniosłem dlatego, że przez krótką chwilę wyleciałby już zakup ciągnika 

i przyczepy… 

Pan Sylwester Różycki: Ale nie wyleciał. 

Pan Piotr Grela: Nie wyleciał, ale przez krótką chwilę już prawie by wyleciał. I nikt z Państwa 

Radnych się nie odezwał, dlatego ja chciałem przedstawić swoje stanowisko. Pracuję tutaj, 

prowadzę inwestycje, jestem kierownikiem Referatu i uważam, ze też mam prawo swoje zdanie 

w pewnych kwestiach powiedzieć. I zdenerwował się Pan na początku, przepraszam jeśli Pana 

zdenerwowałem, nie chciałem, ale uważam, że ta dyskusja przynosi chyba dobre owoce, bo mogę 

wytłumaczyć Państwu Radnym i Przewodniczącym Komisji te kwestie, których albo na Komisji 



nie poruszamy, albo po prostu są jakieś zawiłe. I to staram się robić. Także jeśli uraziłem, to 

przepraszam Pana. 

Pan Sylwester Różycki: Bardzo dziękujemy. Czy ktoś jeszcze chciałby coś dodać? Nie. Pani 

Skarbnik? Nie. 

Pani Diana Czubak: Mam ciętą ripostę, ale się powstrzymam. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, skończmy to. Przechodzimy do punktu 11. 

 

11. Wolne wnioski. 

Pani Barbara Prokop: Ja chciałam zapytać co z odbiorem eternitu do utylizacji? Kiedy będzie 

odebrany? 

Pan Piotr Grela: Pani sołtys, a to nowy? W tym roku odbieramy. Jeżeli był zgłoszony, to… 

Pani Barbara Prokop: Ja w tamtym roku byłam. 

Pan Piotr Grela: No to tak, w październiku mają odbierać. Mają czas… 

Pan Sylwester Różycki: Panie Piotrze, jakby Pan mógł tak w kierunku mikrofonu, bo czasami jak 

ktoś ogląda, to by od razu usłyszał. 

Pan Piotr Grela: Panie Przewodniczący, dla mnie ważniejsza osoba, przepraszam. 

Pan Wojciech Brodowski: Ja chciałem zapytać, czy w ogóle jest sens organizować te spotkania 

o ten fundusz sołecki, czy może już tak dać sobie spokój? 

Pan Sylwester Różycki: To poprosimy może Pana Wójta, bo On najbardziej wie jak to wygląda. 

Pan Wojciech Brodowski: Niezrealizowany jeszcze z tamtego roku. Może weźmy te pieniądze 

dajmy na Gminę, albo coś. 

Pan Henryk Nosowski: Panie sołtysie, Pan takie mądre rzeczy mówi. 

Pani Marianna Michałowska: Panie Wójcie, czy nie da się nic zrobić w Łaziskach z tym 

budynkiem od strony DPS’u? Tam go ktoś wykupił, zaczął remontować i już zostało tak, piękne 

brzozy na dachu wyrosły. 

Pani Maria Deja: To jest powiatowe, czy Nasze gminne? 

Pani Marianna Michałowska: Ktoś go wykupił. 

Pan Henryk Nosowski: To jest prywatna nieruchomość. 

Pani Marianna Michałowska: Te mury się sypią, tam dzieci chodzą. 

Pan Sylwester Różycki: No to jak się sypią, to jedyne co to chyba nadzór Budowlany, tak? 

Pani Marianna Michałowska: Zajrzałam tam kiedyś, to butelki po trunkach były, także spotkania 

się tam odbywają i to stwarza zagrożenie, nie idzie w ogóle właściciela zmusić, żeby on to 

zabezpieczył, no nie wiem co zrobił, bo dojdzie kiedyś do nieszczęścia. 

Pan Henryk Nosowski: Tam jeszcze, na tym terenie funkcjonuje spółdzielnia mieszkaniowa. 

Pani Marianna Michałowska: No ale to jest teren prywatny. 



Pan Henryk Nosowski: No wiem, że prywatny i teraz trzeba zdobyć jakieś szczegółowe 

informacje. Jeżeli nie spółdzielnia, to na pewno Wójt. 

Pan Józef Bakuła: Jak jest prywatny właściciel, to Wójt nie może. 

Pan Henryk Nosowski: Ale nieruchomość na terenie Gminy. 

Pani Maria Deja: To prosimy Pana Wójta o zorientowanie się kto to tam zamieszkuje. 

Pani Katarzyna Taras: W dalszym ciągu brak tabliczki z nazwą ulica Zagórska. Zgłaszam już od 

wiosny. 

Pan Piotr Grela: Tak jak mówiłem, przepraszam jestem po urlopie, zorientuję się czy już przyszła. 

Została zamówiona. 

Pani Barbara Prokop: Nie wiem do kogo to się zwrócić, no walczyliśmy z tymi Naszymi 

lokatorami po Pani ….., co tam jest to Stowarzyszenie, chodzi mi o ten Dom Opieki Społecznej 

– wszyscy wiedzą. Mieliśmy trochę spokoju przez rok czasu, bo tam żeśmy walczyliśmy z tymi 

– no tam ludzie są po prostu z różnych ośrodków, więzienia, itd. No było troszeczkę spokoju, nie 

włóczyli Nam się po drogach, teraz z powrotem to się zaczyna. No i jakieś pismo może z Gminy, 

żeby ich trochę przystopować, bo to są ludzie niepoczytalni, można powiedzieć. Idą do sklepu, 

siedzą na przystanku. Kierownik był wczoraj świadkiem co tam zostawiają, jak to się mówi 

nieczystości. No nie chciałabym tych widoków, teraz rok szkolny się zaczyna, dzieci się 

gromadzą na przystanku, a tu pijane dziadki ledwo co trzymające się na nogach. A wiadomo co 

robią – do toalety nie chodzą, bo nie ma, chodzą sobie za budkę. Nie chciałabym, żeby to tak bez 

końca się ciągnęło. Walczyłam prawie przez pół roku, ci co byli najbardziej uciążliwi zostali 

wywiezieni gdzieś do Gdańska, czy gdzieś. A teraz nie wiem, czy to z powrotem powracało, czy 

od nowa się ta scena zaczyna. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli zgłasza Pani to do Pana Wójta, tak? 

Pani Barbara Prokop: No zgłaszam. Żeby po prostu czy pismem, czy coś, żeby ich tam 

przypilnować. 

Pan Sylwester Różycki: Rozumiem, wiem o co chodzi. Dobrze. 

Pan Adam Stańczyk: Jeszcze do tego chciałbym, tak konkretnie jeden przypadek, jest jeden z tych 

pensjonariuszy – wolno go nazwać – który jeździ na wózku inwalidzkim i on realnie naprawdę 

stwarza poważne zagrożenie na tej starej 7, na tej drodze. Wjeżdża, normalnie jedzie sobie 

poboczem, te wszystkie boczne lewoskręty są, ludzie pobocza się praktycznie do zera, a on mimo 

woli turla się tak, jedzie w kierunku Wałsnowa i za kawałek wraca. Naprawdę tam kiedyś dojdzie 

do tragedii. 

Pani Marzena Jędrzejczyk: Panie Kierowniku, zaczyna się rok szkolny, nie wiem jak 

z przystankiem. W zeszłym tygodniu dzwoniłam, prosiłam o wykoszenie tego przystanku, do tej 

pory nie zostało zrobione. 



Pan Piotr Grela: Tak jak mówiłem wcześniej, mamy jeszcze zgłoszone przez Panią Sołtys 

z Dobruta odcinek, który musimy wykosić, bo też dzieci idą. Dzisiaj ostatnie prace, myślę, że już 

zakończymy w szkołach i ten jutrzejszy dzień poświęcimy na te prace związane z infrastrukturą 

drogową. 

Pani Marianna Sadownik: Mi chodzi o taki maleńki odcinek drogi do Chronowa od drogi 

powiatowej. Tam jest podkład betonowy. Chodzi o żeby może położyć jakiś taki dywanik, bo tam 

było łatane, łatane, łatane i to nic nie zdaje to egzaminu wcale. Także bardzo byśmy prosili o to, 

żeby zająć się tym tematem, a wzdłuż może jakiś rów może wykopać, żeby ta woda w razie ulewy, 

to żeby spływała do rowu, bo tak to wszystko jest na tej drodze. 

Pan Sylwester Różycki: To jeszcze będzie Pani z pewnością organizowała zebranie sołeckie, to 

może wniosek zebrania sołeckiego. Może być i teraz. Bo w tym roku już raczej nie wiem czy 

będzie szansa. 

Pani Marianna Sadownik: Bo ludzie uważają jeżeli jest zebranie wiejskie, to jest na cele dla wsi, 

a droga to jest droga, która należy do gminy. W ten sposób ludzie podchodzą do drogi na zebraniu 

wiejskim. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli składa Pani wniosek do Pana Wójta. 

Pani Marianna Sadownik: Dobrze. 

Pan Sylwester Różycki: To jest wniosek Pani Sołtys. Dobrze. 

Pan Mariusz Mirecki: Panie Piotrze, a ekspertyzę jutro będą robić u Nas? 

Pan Piotr Grela: Do końca września jaką umowę, ale chyba się zapowiadali. 

Pan Mariusz Mirecki: W sierpniu mieli, słyszałem, że w sierpniu mieli robić. 

Pan Piotr Grela: Panie Radny oddzwonię i Panu powiem. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, trzeba pilnować. 

 

12. Zamknięcie obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że porządek obrad sesji został wyczerpany. 

Podziękował wszystkim za udział w obradach i zamknął obrady LXII sesji Rady Gminy 

w Orońsku. 

 

Na tym protokół zakończono. 

 

                Protokołowała                         Przewodniczący Rady Gminy 

              

          Marta Gruszczyńska                                                       Sylwester Różycki 

 

 

Pełne nagranie z LXII sesji dostępne pod adresem: http://www.bip.oronsko.pl/ w zakładce – „nagrania z sesji”. 
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